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Zaščitna znamka je pomembna prelomnica 
v dolgi zgodovini vinogradništva in vinarstva 
na Slovenskem. Prispevala je pomemben de-
lež h kakovosti slovenskih vin in dvignila vin-
sko kulturo. Jubilej, 20-letnica zaščitne znam-
ke je torej pomemben praznik slovenskega 
vina. 

Prvo zaščitno znamko slovenskih vin smo 
prilepili Ptujčani na Rimljan anno 69 (Sauvi-
gnon) v počasitev 1900-letnice Ptuja. Sauvi-
gnon je tudi v steklenicah jubilejne polnitve 
ob 20-letnici zaščitne znamke. 

V petek je bila v viteški dovrani ptujskega 
gradu svečana skupščina poslovne skupnosti 
za vinogradništvo in vinarstvo Slovenije. 
Udeležili so se je predstavniki vseh sloven-
skih vinogradniških in vinarskih organizacij 
in številni gostje, med njimi Janez Zemljarič 
in Milan Kneževič. O dogodkih in razmerah, 
ki so pripeljale do uvedbe zaščine znamke 
slovenskih vin in o njeni razvojni poti skozi 
20 let je govoril Fedor Pirkmajer. Omenil je 
tudi reorganizacijo poslovne skupnosti za vi-
nogradništvo in vinarstvo Slovenije v duhu 
zakona o podjetjih. 

Čeprav je zgodovina zaščitne znamke in 
njen vpliv na kakovost slovenskega vina nad 
vse pomembno obdobje, pa velja vse več po-
zornosti prihodnjemu času, ko naj bi sloven-

sko vinogradništvo in vinarstvo stopilo na 
novo razvojno pot. O tem je govoril mag. Ju-
lij Nemanič. Omenil je težave zaradi pre-
majhne obnove vinogradov, letno jih obnovi-
mo samo 500 hektarov. Zaradi tega vinograd-
ništvo pri nas nazaduje. Od 33 tisoč hektarov 

vmogradniških površin jih izkoriščamo le 19 
tisoč hektarov. Po drugi strani nam primanj-
kuje kakovostnega vina za domače tržišče, še 
bolj pa za izvoz in prav tu bi lahko dosegli 
večje tržne uspehe. Posebno sedaj, ko smo 
spoznali, da je vino naše nacionalno boga-
stvo, ki zadnje čase pridobiva tudi tržno 
vrednost. Do leta 2-tisoč je potrebno letno 
obnoviti vsaj 1500 hektarov vinogradov in ta-
ko zagotavljati enostavno reprodukcijo. Zelo 
pomembno je, da ustvarimo enakopravne po-

goje za nastop zasebnih in družbenih vino-
gradnikov in vinarjev, vino enih in drugih 
mora biti enako in strogo nadzorovano. Ze 
sedaj je v kontrolo zaščitne znamke vključe-
nih 70 odstotkov slovenskega vina, kar je ne-
verjeten uspeh, ko bo v to kontrolo vključen 
še pretežni del zasebnih vin pa bo uspeh še 
popolnejši. Potrebujemo vinski marketing, ki 
bo skrbel za enoten tržni nastop in medijsko 
prodornost slovenskega vina. 

Govoril je tudi Milan Kneževič, republiški 
kmetijski minister in dejal, da je kmetijstvo 
in s tem tudi vinogradništvo in vinarstvo do-
bilo mesto, ki mu gre. Spoznali smo pomen 
kmetijske proizvodnje, ki zahteva enake po-
goje, kot ostali del gospodarstva. Trdno smo 
odločeni, da take pogoje ustvarimo, država 
bo intervenirala v tem smislu, vendar se bo 
morala tudi kmetijska proizvodnja prilagodi-
ti novim razmeram v gospodarstvu in na tr-
gu-

Udeleženci svečanosti so podpisali poseb-
no listino, s tem pa prevzeli odgovornost, da 
se bodo zavzemali za razvoj vinogradništva 
in vinarstva ter tako nadaljevali delo pobud-
nikov in ustanoviteljev zaščitne znamke slo-
venskih vin. 

J. Bračič 

Na svečani skupščini so podelili prizna-
nja številnim zaslužnim delavcem v vino-
gradništvu in vinarstvu Slovenije. Med dru-
gimi so jih prejeli Franjo Jager iz Ptuja, To-
ne Skaza iz Ptuja, Matija Kociper iz Ormo-
ža in Kmetijski zavod Maribor. Posebna 
priznanja pa so prejeli Jani Gonc iz Ptuja, 
Božo Jurah iz Celja, Fedor Pirkmajer prav 
tako iz Celja in prof. Miran Veselič iz Lju-
bljane. 

Trgatev v ormoški in ptujski občini 
v Ormoško-ljutomerskih gori-

cah so pričeli s trgatvijo srednje 
poznih sort grozdja letnika 1989 
v petek, 29. septembra s sorto 
muškat otonel. Od ponedeljka, 2. 
oktobra dalje trgajo sorti beli pi-
not in chardonnay, včeraj so pri-
čeli s trganjem rulandca, danes 
pa s sorto souvignon. Kdaj bodo 
pričeli s trganjem grozdja sorte 

traminec še ne vedo, to se bodo 
dogovorili naknadno. Z interven-
cijskim obiranjem grozdja sort 
šipon, laški rizling in renski ri-
zling zaradi gnilobe bodo pričeli 
10, z normalnim obiranjem poz-
nih sort pa 13. oktobra. Del naj-
lepših parcel bodo tudi letos na-
menili za posebne trgatve. V po-
govoru z Matijem Kociprom, di-

rektorjem TOZD Vinogradništvo 
smo izvedeli, da je pri nekaterih 
sortah letina enaka lanski, pri 
drugih pa nekoliko slabša. Veli-
ko bolj so zadovoljni z odstot-
kom sladkorja v grozdju. 

Hkrati s trgatvijo v družbenem 
sektorju poteka tudi trgatev v za-
sebnih vinogradih. Odkupna ce-
na grozdja ta sorti rizvanec in 
vektiinec pri 15,1 odstotni vse-
bnosti sladkorja je 17.000 dinar-
jev za kilogram, za mešane sorte, 
šipon, laški rizling in kerner 

20.100 dinarjev, za beli burgun-
dec, muškatni sifvanec in char-
donnay 25.000 dinarjev in za ren-
ski rizling, traminec, rulandec ter 
muškat otonel pa 30.000 dinarjev 
za kilogram grozdja. 

Za vsak odstotek sladkorja 
med 12,1 in 17 odstotkov se po-
viša cena ali pa zniža za 650 di-
narjev za kilogram. Cene so za 
vse pogodbene zasebne proizva-
jalce akontacijske, za vse ostale 
pa dokončne. V ptujski vinski kleti, tudi v zasebnih kleteh je že nekaj dcrbre-

ga mošta iz ranih sort grozdja. Sicer pa je trgatev srednje poznih 
sort, kot so beli pinot. burgundec, rumeni muškat in sovinjon priče-
la 30. septembra, torej v soboto. Istočasno je torej pričel prevzem 
teh sort grozdja. Mešane sorte prevzemajo na v.seh običajnih mestih 
od 3. oktobra naprej, uradna trgatev za pozne sorte, med njimi 
predvsem laški rizling in šipon pa bo pričela v .soboto, 7. oktobra. 

Kmetijska zadruga prevzema, kot smo že omenili, grozdje na 
običajnih prevzemnih mestih, grozdje lahko pripeljete tudi nepo-
sredno v predelovalni center v Ptuju. Akontacijske cene grozdja so 
letos naslednje: 

— za grozdje prve skupine 24.000 dinarjev. 
— za drugo skupino 22.200 dinarjev 
— za tretjo skupino, sem sodita tudi laški rizling in šipon 

20.100 dinarjev, za četrto skupino 17 tisoč dinarjev in za lokalne 
sorte 14.700 dinarjev. Plačilo za oddano grozdje bo opravljeno 2. 
novembra. 

Vida Topolovec 
Jože Bračič 

Letos rekordno število Ptujčanov z 
vlakom bratstva in enotnosti 

Letošnje tradicionalne manifestacije vlaka 
bratstva in enotnosti se bo iz ptujske občine 
udeležilo 42 občanov, nekdanjih izseljencev 
in njihovih družinskih članov. Na prejšnjem 
vlaku jih je bilo 28. Obiskali bodo nekdanje 
gostitelje v Arandjelovcu, Požegi, Užički Po-
žegi, Kragujevcu. Kosjeriču, Trsteniku, Gor-
njem Milanovcu in Kruševcu. Na vlaku bo 
letos tudi občinska delegac^^a, ki jo bo vodil 

predsednik O K SZDL Ptuj Janez Belšak. V 
delegaciji bodo še Feliks Bagar, Milan Lac-
ko, iz našega zavoda pa Jože Šmigoc. 

Mariborska kompozicija vlaka bo odšla na 
pot 13. oktobra, deset minut po polnoči. Vr-
nili se bodo 16. oktobra po 6. uri zjutraj. 
Druga kompozicija ima odhod z Jesenic in to 
12. oktobra ob 23,35 uri, vrnila pa se bo 16. 
oktobra ob pol osmih zjutraj. 

Na včerajšnjem posvetu z letošnjimi udele-
ženci vlaka so se dogovorili, da jih bo avto-
bus v Maribor odpeljal prihodnji četrtek ob 
22.30 uri. Zbrali se bodo na Trgu mladinskih 
delovnih brigad v Ptuju. Včeraj so jim izročili 
tudi vozne karte. 

V Srbiji pripravljajo udeležencem vlaka to-
plo dobrodošlico. 

MG 

UVODNIK 

So plače prve, zadnje 
aH vmes? 

Največja pozornost se s slovenskih ustavnih amandmajev zno-
va vrača k plačam. Sramežljivo priznavamo, da so glavni vzrok za 
največ nezadovoljstva med zaposlenimi. Vemo kako živimo, kako 
nam gre v življenju, pa vendar v marsikateri razpravi kot noji tišči-
mo glavo v pesek in skušamo pozornost odvrniti drugam. Dodaja-
mo številne druge vzroke za nezadovoljstvo, ki z razmišljanji zapo-
slenih, te pa v našem stanju zanimajo le plače (s temi se prebijajo iz 
meseca v mesec, včasih že iz dneva v dan), nimajo veliko zveze. 

Še naprej ljudi obremenjujemo z ugotavljanjem, koliko na ne-
zadovoljstvo vplivajo nesamoupravni odnosi, slaba organizacija de-
la in organiziranost, neperspektivni proizvodni programi, slabi 
medsebojni odnosi. Zraven čisto političnih tem jih obremenjujemo 
in strašimo še z Evropo 92, klirinškim presežkom, stečaji in bankro-
ti, vplivom plač oziroma osebnih dohodkov (ali ostankom od pri-
spevkov!) na inflacijo, proti ali antiinflacijski programi in še čem. 
Poročil o tem je na tone. Ne trdim, da temu ni potrebno posvetiti 
pozornosti, ravno nasprotno. Dajmo že enkrat preidimo k temu, 
kdo je za kaj pristojen in odgovoren v tej družbi! Nismo vsi za vse, 
vsem pa res ni do preštevilnega sestankovanja in razpravljanja. In 
če je temu tako, potem se nehajmo igrati slepih miši. Delamo zato, 
da zaslužimo za življenje, ki v Evropi leta gospodovega 1989 ne bi 
smelo biti siromašno. Pri nas pa je prav to in nič kaj ne kaže, da bi 
bilo bolje — tako vsaj pravijo in dokazujejo. Delo in odgovornost je 
potrebno plačati in to ne vsem enako, ker je to potem konec sanj o 
lepi prihodnosti. V sindikatih pravijo, da plače ne smejo biti zadnje, 
ko razporejamo zaslužek. Bodo vztrajali do konca ? 

Vsem, ki bi me ob tem mojem razmišljanju radi vprašali, kje 
dobiti denar za spodobne plače, odgovarjam: vprašajte tiste, ki zna-
jo! 

Ludvik Kotar 

Nova škoda še ni ocenjena 
Močno deževje je v prejšnjem tednu znova naredilo veliko škodo 

prizadetim območjem v Halozah. Kot je povedal podpredsednik ob-
činskega izvršnega sveta Stanko Meglič, škode še niso ocenili. Voda je 
najbolj udarila kmetijska zemljišča, poškodovala ceste in objekte. Pla-
zovi so ogrozili stanovanjsko hišo v Gradišču 33, hlev pri hiši številka 
4 v tem kraju in stanovanjsko novogradnjo v Strmcu 51. Bregove je 
prestopila l3ravinja tako, da se je v mnogočem ponovila julijska slika. 

Na občinskem solidarnostnem računu za Haloze je bilo v torek 
zjutraj 3.815.441.260 dinarjev. Če bi vsi zaposleni v občini prispevali 
enodnevni zaslužek, bi zbrali čez tri milijarde dinarjev. Doslej so ga 
nakazale že vse večje delovne organizacije. V prejšnjem tednu so po-
moč za Haloze dale nekatere slovenske delovne organizacije. Merkur 
Xranj je 78 milijov dinarjev izročil družini Rodošek v KS Podlehnik, 
Juteks iz Žalca pa je poslal 500 m^ talnih oblog. 

MG 

Danes znova o porodnišnici 
Priprave na gradnjo ptujske porodnišnice spremljajo težave. Če 

smo še junija bili prepričani, da bomo najpozneje septembra že gradi-
li, se to ni zgodilo. Do konca septembra so v bolnišnici imeli načrte, 
izvajalec del jim je poslal v proučevanje pogodbo, v teh dneh naj bi jo 
podpisali, kar pa še ne pomeni, da bodo pričeli tudi graditi. Za pokri-
tje investicije manjka skoraj polovica denarja. Združeno delo je na-
čelno za, vsaj velike delovne organizacije, da bo pomagalo pri dodat-
nem zbiranju denarja, vendar ima tudi samo finančne težave. Vse ka-
že, da se bo treba dogovoriti za postopno gradnjo in sprotno sklepa-
nje dopolnil k pogodbi skladno z dotokom denarja. 

Danes se bodo o načrtovani gradnji zdravstvenih objektov (po-
rodnišnice in dispanzerjev) pogovarjali člani občinskega izvršnega 
sveta, zdravstvenega centra in nekaterih delovnih organizacij. Sodelo-
val bo tudi predsednik odbora za nadzor nad zbranimi sredstvi samo-
prispevka Martin Berden. Dogovorili naj bi se o zaprtju finančne 
konstrukcije. Odločitev o investiciji je vezana na odločitev v združe-
nem delu, da bo del manjkajočih sredstev zagotovilo s krediti. 

MG 

S sprejema za Antona Janžekoviča (stran 2) 
Denar prehitel administracijo (stran 3) 
Zakaj je odstopila predsednica mladih (stran 5) 
Brezplačni izlet letalskih šolarjev (stran 6) 
Ormož zmagal v Ajdovščini (stran 12) 



2 - DRUŽBA IN GOSPODARSTVO 5. oktober 1989 - TEDNIK 
s SEJE ZBORA KRAJEVNIH SKUPNOSTI 

Za celovit razvoj Haloz 
in Slovenskih Goric 

Delegati zbora krajevnih skupnosti, ki se je sestal 26. septembra, 
so enako kot na prejšnjih sejah živahno razpravljali o vseh točkah 
dnevnega reda in poskušali ustvarjalno prispevati k boljšim odločit-
vam. 

O predlogu amandmajev k ustavi SR Slovenije se delegatom v re-
publiški skupščini iz ptujske občine prav gotovo ni bilo težko odločiti, 
saj so imeli glede spornih amandmajev enotno podporo vseh treh 
zborov občir.cke skupščine. Podprli so predlog dopolnitve 29. amand-
maja glede gospodarjenja s kmetijskimi zemljišči in plodno zemljo, 
ter 36. amandmaja, kjer naj bi se dodalo besedilo, da občine skrbijo 
za varstvo živali, niso pa se strinjali z oženjem tega določila, kot so bi-
li predlogi (varstvo pred mučenjem, pred boleznimi), ker naj to po-
drobneje opredeljuje zakonodaja. V celoti so podprli tudi predlog 
ustavnega zakona za izvedbo amandmajev k Ustavi SR Slovenije. 

V razpravi o izvajanju aktivnosti za odpravo posledic neurja v Ha-
lozah so sodelovali predvsem delegati iz KS Žetale, Majšperk in Sto-
perce. Nazorno so prikazali dosedanje delo, nakazali, kaj vse bo treba 
še narediti — kratkoročno in dolgoročno, opozorili na razne slabosti 
pri delitvi pomoči, vsi pa so izrekli priznanje občinskemu izvršnemu 
svetu in vsem, ki so in še delujejo na tem področju. 

Posebej velja omeniti pobudo, da naj izvršni svet poskrbi za izdela-
vo celovitega programa razvoja manj razvitih območij Haloz in Slo-
venskih goric. V ostalem je zbor krajevnih skupnosti sklenil, da naj 
komisija za odpravo posledic neurja v Halozah še naprej spremlja de-
la pri odpravi posledic in pomaga pri usmerjanju akcij za zagotavlja-
nje materialnih sredstev. Izvršni svet naj upošteva pobude in predloge 
iz razprave na seji in naj o aktivnosti pri odpravi posledic neurja po-
roča zborom občinske skupščine. 

K poročilu o odpravi posledic onesnaženja pitne vode na Drav-
skem polju se je oglasilo 7 razpravljalcev, ki so podrobneje razčlenili 
stanje na tem področju. Pri tem velja posebej omeniti razpravo dr. Ci-
rila Korparja s stališča zdravstvenega varstva, ki vključuje analizo vo-
de — ne le iz črpališč, temveč tudi iz posameznih studencev. Pri tem 
je bila dana pobuda, da naj se opravi vzorčenje pitne vode tudi v vseh 
studencih na območju Haloz in Slovenskih goric. (Velja za tiste, ki še 
niso priključeni na osrednje vodovodno omrežje). Delegati so sogla-
sno sprejeli poročilo in podprli program prve in druge faze sanacije 
ter zadolžili občinski izvršni svet, da o tem redno poroča zborom ob-
činske skupščine. 

V razpravi o gospodarskih gibanjih v letošnjem letu so delegati iz-
rekli zaskrbljenost nad razmerami v družbenih dejavnostih, rastjo ne-
zaposlenosti in nad zgubarji. Delegata iz KS Spuhlja in Ivan Spole-
nak pa sta opozorila na neuresničitev programa zgraditve odvodnega 
kanala in pločnikov, kar je bilo načrtovano skupno z obnovo magi-
stralne ceste. Če program ne bo uresničen, krajani v KS Spuhlja gro-
zijo celo z zaporo ceste. 

Predlagatelj je želel, da naj bi odlok o obveznem plačevanju pri-
spevka za gospodarjenje s komunalnimi objekti in napravami skupne 
rabe sprejeli po skrajšanem postopku, vendar so bili delegati proti te-
mu, enako kot v zboru združenega dela, zato so o predlogu razpra-
vljali le kot o osnutku in zadolžili izvršni svet, da v predlogu upošteva 
stališča in pobude iz razprave. 

Ponovno se je zapletlo pri predlogu odloka o sprejemu ureditvene-
ga načrta za melioracijsko območje Biš—Trnovska vas, ki mu je nas-
protovala delegacija KS Trnovska vas, enako kot na prejšnji seji zbo-
ra. Za predlog odloka ni glasovala večina vseh delegatov v zboru kra-
jevnih skupnosti, zato ni bil sprejet. Velja pa poudariti, da je predlog 
odloka o uvedbi melioracijskega postopka na melioracijskem območ-
ju Biš—Trnovska vas in Trnovska vas—Desenci bil sprejet z večino 
glasov. Tako bodo lahko s pripravo melioracije začeli, sicer mimo 
ureditvenega načrta, in sredstva predvidena v ta namen ne bodo pro-
padla. V razpravi je delegat iz KS Leskovec predlagal, da naj se ure-
ditveni načrt za melioracije potokov na območju KS Leskovec čim-
prej pripravi, ker tam ljudje temu ne bodo nasprotovali. 

Druge točke dnevnega reda so bile sprejete soglasno. FF 

DOSIS SOLA FACIT 
VENENUM 

(Odmerek napravi snov strupeno) 
Paracelsus (1494—1541) 

Ko so nam s t rokovnjaki zagotavljal i , da voda onesnaže-
na s pesticidi ni škodlj iva za d o m a č e živali, so kmet je nejever-
no zmajeval i z glavami. Na jb rž so tudi nekol iko meglena in 
neprepr ič l j iva pojasni la pr is tojnih organov pr ipomogla k te-
mu, da nj ihovim besedam nismo povsem verjeli. Premalo so 
bila namreč podkrep l j ena s podatk i , z anal izami. 

Brez pretenzij , da bi postavljal kakršnekoli zaključke, 
bom navedel neka j poda tkov iz knjige prof . dr. Milana Ma-
cel jskega: F i tofarmaci ja , bol j kot vprašanje pr is tojnim stro-
kovn jakom. 
Biološka potencijacija 

Lucerna , ki je bila t re t i rana z insekt icidom, ki je vseboval 
akt ivno snov D D T , je vsebovala čez neka j časa še 7 — 8 ppm 
DDT-a . Po spletu p rehran jeva lne verige je to lucerno použila 
krava. Mleko te krave je vsebovalo 3 ppm DDT-a . Maslo, ki 
je bilo na re jeno iz tega mleka, pa je vsebovalo kar 65 ppm 
DDT-a , kar je zna tno več kot je dovol jena količina tega pesti-
c ida! Pojavu pravimo B I O L O Š K A P O T E N C I J A C I J A , ker se 
preko spleta p rehran jeva lne verige in finalizacije proizvoda 
količina pest icidov nekajkrat poveča. 

Sicer pa se prav mleko in mlečni proizvodi smat ra jo za 
eden od glavnih izvorov pesticidov v človeškem organizmu. 
Zato tudi ni nič čudnega , da na pr imer v Z D A vel ja jo strožji 
predpis i za živali, ki da j e jo mleko, od tistih, ki vel ja jo za ljudi. 
V Kaliforni j i velja predpis , d a j e to leranca za krave mlekarice 
0,5 p p m , za ljudi pa 1 p p m DDT-a . 
Odmerek napravi snov strupeno 

Razlikovati m o r a m o po jma »s t rup« in »biti s t rupeno« . 
Neka snov sama po sebi ni nu jno da je s t rupena , lahko pa po-
stane s t rupena , če jo vnesemo v organizem v večji količini. Ta-
ko na pr imer natri jev klorid (kuhin jska sol) sam po sebi ni 
s t rupen, l ahko pa povzroči za organizem težke posledice, če 
bi ga človek jedel z žlico! 

Torej , če je v rastlini (p roducen tu ) koncentraci ja nekega 
pesticida še zno t ra j to lerančnega območja , pa lahko v spletu 
p rehran jeva lne verige (konzumentov I, I I , . . . reda) ta kon-
centraci ja že preseže dovo l j eno dozo in tako pos tane strupe-
na, npr . za človeka. 

Navedel sem pr imer D D T a, ki je v mnogih državah že 
p repovedan (ali tudi pri nas?). Podatkov za nekatere druge 
pest icide žal n imam. Toda sum o onesnaženost i mnogih polj-
ščin in povrtnin na cel jskem območ ju , kakor tudi obolevanje 
l judi, da j e misliti, da smo na te pojave še p remalo pozorni . 

Dani lo Starček 

SPREJEM NA IZVRŠNEM SVETU ZA NAJBOUŠEGA OBRTNIKA LETOŠNJEGA 
CEUSKEGA SEJMA ANTONA JANŽEKOVIČA 

»Pozdravljamo vsako pobudo.. M 
Ptujski izvršni svet podpira razvoj drobnega gospodarstva in obrti. 

Delež te dejavnosti je v občinskem družbenem proizvodu še zelo nizek, 
precej težav je v zaposlovanju. Polletni rezultati gospodarjenja so poka-
zali, da pada stopnja zaposlovanja v gospodarstvu in v obrti. Podpred-

sednik občinskega izvršnega sveta Stanko Meglic, ki je v odsotnosti 
predsednika Toneta Čeha vodil pogovor z obrtniško delegacijo in nagra-
jencem Antonom Janžekovičem, je še posebej poudaril, da je potrebno 
vse nove pobude sprejeti in narediti vse, da se bodo uresničile. Minili so 
časi, ko obrtniške pobude niso bile dobrodošle oziroma jim ni nihče pri-
sluhnil. 

Antonu Janžekoviču je v ime-
nu izvršnega sveta in občinskih 
upravnih organov čestital za do-
sežen uspeh z željo, da bi takih 
obrtnikov bilo v občini še več. 
Sprejem, ki so se ga poleg Janže-
koviča, udeležili še direktor 
Obrtne zadruge Panorama Ptuj 
Anton Čoki, tajnik obrtnega 
združenja Janez Rižnar, pred-
stavnika občinskega komiteja za 
družbenoekonomski razvoj in 
planiranje Boris Horvat in Dani-
ca Gajzer, so izkoristili za kon-
struktiven pogovor o razvoju 
obrtništva v občini. Opozorili so 
na številne težave, ki spremljajo 
ta razvoj in nakazali možnosti 
bodočega razvoja. 

Število obratovalnic in tudi 
število zaposlenih v obrti naj bi 
raslo. Podatki iz prvega polletja 
so dobri, če jih primerjamo z 
drugimi občinami, kjer zapirajo 
obratovalnice in odpuščajo de-
lavce. Tudi v ptujski občini je 
več obrtnikov, ki so zaradi zna-
nih težav morali zmanjšati števi-
lo zaposlenih. 

Struktura ptujskega obrtništva 
ni najboljša. Premalo je obrtni-
kov, ki imajo svoj razvoj in pro-
izvajajo svoje izdelke. 

Anton Čoki, direktor Obrtne 
zadruge Panorama je povedal, 
da takšnim obrtnikom kot je Jan-
žekovič skušajo pomagati na vse 
načine, vendar so »prekratki«. 
To predvsem velja za področje 
financiranja. Njihov kapital, ki 
so ga ustvarjali več let, počasi 
kopni. Poleg tega morajo finan-

cirati svoj razvoj. Za razliko od 
nekaterih organizacij, ki se 
ukvarjajo s čisto kooperacijo. Pa-
noramo zanimajo obrtniki: čim 
več jih bo, več bo dohodka in 
boljši bo razvoj. Trenutno dose-
ga zadruga boljše uspehe v izvo-
zu kot doma. Izvoz pa je tudi Pa-
noramina jutrišnja usmeritev. 

Anton Janžekovič je povedal, da 
ptujsko obrtništvo svoj razvoj 
gradi na entuzijazmu. Ni indu-
strijskega zaledja, pa še tisti, ki 
so bili nekoč odvisni od nekate-
rih OZD v občini, zgubljajo pozi-
cije. Prav tako ni finančnih ali 
drugih institucij, ki bi financirale 
programe obrtnikov, ki imajo bo-
dočnost. Trenutno je za obrtnike 
še najbolj »vabljiv« denar iz t. i. 

razvojnega dinarja. Nekateri 
obrtniki ga že porabljajo. 

Janžekoviča od vsega začetka 
podpira Obrtna zadruga Panora-
ma. Z nasveti pa so mu pom^a l i 
tudi v Obrtnem združenju. C^kl 
je skušal odgovoriti tudi na vse 
pogostejše vprašanje, zakaj v 
Ptuju še nimamo zasebnih podje-
tij. Po njegovem je največja ovira 
v sistemu in postopku. Obrtnik 
ne prenese velike režije, poleg te-
ga pa v njegovo korist ne dela 
inflacija. Obrtniki se vprašujejo, 
zakaj jim kot stroške ne prizna-
vajo nakupa zemljišča,, priklopa 
elektrike in podobno. Ce bi na 
primer sedaj Panorama vložila 
200 milijard v obrtno cono, kar 

je minimalno, bi to dobila nazaj 
v obliki amortizacije v 50 letih, 
kar pa je nesmisel. 

Boris Horvat se je oglasil kot 
odgovorni v občinskem izvršnem 
svetu za gospodarstvo in obrt. 
Povedal je, da težave poznajo, 
da pa še vedno ni moč razrešiti 
nekaterih dilem. Za obrtništvo 
navijamo z besedami, dejanj pa 
je še vedno premalo. Podjetni-

štvo smo v kali zadušili in to že s 
šolsko reformo. Novi obrtni za-
kon ni prinesel želenega — obr-
tništvo je v primerjavi z družbe-
nim sektorjem še vedno v podre-
jenem položaju. Obrtniki bolj 
kot doslej potrebujejo pomoč 
svetovalne organizacije, pred ne-
katerimi upravnimi organi pa bo-
do uspešni le, če bodo nastopali 
skupno. 

Boris Horvat ni soglašal z ugo-
tovitvijo, da obrtniki nimajo svo-
jega človeka v izvršnem svetu. 
Imajo ga, vendar premalo z njim 
sodelujejo. Prav tako niso uspe-
šni v skupščinskem sistemu, saj 
obrtniška delegacija ne dela. 

Anton Čoki je lepo ugotovil, 
da če zavre v kateremkoli delov-
nem kolektivu v občini, so vsi 
občinarji na kupu, kdaj je bila 
obrt deležna takšne »pozorno-
sti«? Delavci v obrti in tisti, ki de-
lajo v korist obrti, bi želeli več sre-
čanj s predstavniki izvršnega sveta 
in drugimi, ki jim lahko na kakrš-
nikoli način pomagajoi. S takšni-
mi pogovori se razvija dosedanja 
miselnost, kije kljub trditvi neka-
terih še vedno zaviralna sila v raz-
voju obrti. Anton Čoki je med dru-
gim povedal: »Pričakujemo moral-
no podporo, ne pa denarja, saj ga 
nimate!« 

Janžekoviču pa je Boris Hor-
vat obljubil, da mu bodo poma-
gali pri napeljavi telefona. Nje-
gova obratovalnica ga nujno po-
trebuje, tudi telefax bi radi. Člo-
vek ne more razumeti, da pri od-
govornih ni posluha za takšne 
primere. Odpiramo se v Evropo, 
pri tem pa nekateri nimajo naj-
bolj osnovnih pogojev za komu-
nikacijo. Tudi na takšnih prime-
rih lahko pade še tako velika pri-
zadevnost. Janžekovič je že na 
začetku pokazal, da zna in more, 
da pa bi nujno potreboval finan-
čno injekcijo, da se ne bo izčrpal 
že na začetku. 

V obrti je še veliko odprtih vprašanj, so potrdili tudi na tem pogovoru. 
(Posnetek: J. Smigoc) 

Elektrokovinar, stanarine, Haloze, komunalne storitve... 
PTUJSKI IZVRŠNI SVET V PREJŠNJEM TEDNU Ptujski izvršni svet je v prejš-

njern tednu znova reazpravlial o 
stanju v ptujskem Elektrokovi-
narju. Imenoval je delovno ko-
misijo, ki bo spremljala uresniče-
vanje sanacijskih ukrepov v tej 
organizaciji. Predsednik je Boris 
Horvat, član občinsk^a izvrene-
ga sveta, člani pa so ZHatko Spo-
Ijar iz TGA Kidričevo, Jure Ple-
jič iz Elektrotehne Maribor, Ivan 
Gomilšek, samostojni gospodar-
stvenik, in predstavnik sestavlje-
ne organizacije IMP, ki ga bodo 
šele imenovali. Sestav komisije 
je zanimiv tudi zato, ker se prvič 
v takih organih pojavlja obrtnik. 
S tem daje izvršni svet podporo 
obrtniškim prizadevanjem v ob-
čini, obenem pa uresničuje svojo 
napoved, da so v takšnih in po-
dobnih organih odprta vrata 
vsem, ki želijo na kakršenkoli na-
čin pomagati pri razreševanju te-
žav. 

Izvršni svet v sredo ni dal so-
glasja k predvidenim podražit-
vam stanarin do konca leta. V 
stanovanjski skupnosti so pred-
lagali, da bi te poviševali mese-
čno za 45 odstotkov. Soglaša le s 
tridesetodstotnim povišanjem 
stanarin v oktobru. Svojo odloči-
tev je utemeljil s tem, da je v pri-
pravi nov zakon o družbeni kon-
troli cen. Njegova vsebina in 
ukrepi so za zdaj neznani. 20. no-
vembra pa bo prenehala veljati 
tudi odredba, na osnovi katere 

občinski izvršni sveti dajejo so-
glasje za cene. Do seje izvršnega 
sveta pa svojih pogledov oziro-
ma stališča na predlagano podra-
žitev stanarin niso predložili čla-
ni občinskega sveta zveze sindi-
katov občine. 

V sredo je izvršni svet potrdi! 
nove cene komunalnih storitev. S 
prvim oktobrom se je voda po-
dražila za 44 odstotkov, smeti za 
23 in odplake od 53,6 do 128,2 
odstotka. Za kubik vode plačuje-
jo gospodinjstva po novem 
11.130, drugi porabniki 23.900 
dinarjev, cena kubika odplak je 

od 3610 do 16.600 dinarjev, naj-
nižja je v gospodinjstvih. Odvoz 
smeti se plačuje po kvadratnem 
metru stanovanjske površine in 
|e za gospodinjstva najnižji, zna-
ša 1120 dinarjev. 

Tedensko, ' po potrebi tudi 
dnevno, spremlja izvršni svet sta-
nje v prizadetem območju Haloz. 
Pri oceni o škodi na omenjenem 
območju je prišlo do spremem-
be. Dokončna ocena škode naj 
bi bila nekaj nad 805 milijard di-
narjev^ sedaj p a so jo morali po-
praviti in znizati. Do spremembe 
je prišlo pri oceni škode na sta-

novanjskih objektih in opremi, 
kjer je ta znašala najprej nekaj 
nad 86 milijard. 

Zaradi spremenjene amortiza-
cije so jo znižali za več kot pet-
najst milijard dinarjev. Za toliko 
|e tudi manjša skupno ocenjena 
škoda. 

Miran Bogataj, poveljnik re-
publiškega štaba za civilno zašči-
to, ki si ie prejšnji četrtek s sode-
lavci ogledal prizadeta območja, 
je ocenil, da sanacijska dela po-
tekajo dobro. Velika ovira pa je 
lahko deževje, ki je v prejšnjih 
dneh znova odprlo stare rane. 

Mg 

Delegatsko vprašanje 
»Krajevna skupnost Jože Potrč leži v izrazito 

prometnem delu Ptuja« — so v uvodu svojega de-
legatskega vprašanja zapisali in ga predložili na 
seji zbora krajevnih skupnosti. V nadaljevanju na-
vajajo, da zaradi vedno večjega prometa po Potr-
čevi in Osojnikovi cesti, železniška in avtobusna 
postaja, parkirišče pri avtobusni postaji in plino-
vod na območju KS, prebivalci postajajo vse bolj 
ogroženi tudi z vidika ekologije. Krajani so s sa-
moprispevkom in prostovoljnim delom veliko pri-
spevali k ureditvi omenjenih prometnic in zelenic, 
toda »prometni vandalizem« to sproti uničuje 
(parkiranje avtobusov in osebnih avtomobilov na 

zelenicah in pločnikih, podiranje uličnih svetilk in 
podobno). Ni jim tudi znano, da bi kdorkoli za ta 
dejanja odgovarjal. 

Zato so v svojem delegatskem vprašanju zahte-
vali odgovore na naslednje: 

— Zakaj se ne prepove oziroma kaznuje tistih, 
ki po več ur parkirajo avtobuse na zelenicah in 
pločnikih? 

— Kdaj bo dokončno urejena Natašina pot in s 
tem povezava med Osojnikovo in Potrčevo cesto? 

— Kdaj se bo ukrepalo proti »črnim« spušče-
valcem odplak v potok Grajena, praktično sredi 
mesta? FF 

V toplicah mislijo na jutri 
Topliška ponudba poteka po končani poletni plavalni sezoni v glav-

nem za zidovi. V rekreacijskem bazenu je sicer še voda, vendar za naj-
bolj pogumne. Letos se je v zunanjih bazenih kopalo okrog 60 tisoč ko-
palcev, v prejšnjih letih jih je bilo za tretjino več. Razveseljivo pa je, da 
je bilo letos več kopalcev v notranjih bazenih: v osmih mesecih jih je bilo 
osemdeset tisoč. 

Direktor Branko Štuniberger je 
povedal, da pri nočitvah ni bi-
stvenih sprememb. Značilnost le-
tošnjega turizma je tudi v tem, 
da so imela zdravilišča več go-
stov kot drugi turistični objekti. 
Tako ni nobene bojazni, da tudi 
v bodoče ne bi imeli gostov, ko 
bo v toplicah več sto novih po-
stelj. Novi avtokamp je zgrajen, 
na večji turistični obisk je raču-
nati v prihodnjem letu. Načrtuje-
jo pa še gradnjo novih bungalo-
vov in hotela. 

Idejni projekt za novi hotel s 
160 ležišči je pripravljen. Imel bo 
40 dvoposteljnih sob, 20 tripo-
steljnih in prav toliko enopostelj-

nih. V restavraciji bo 400 sede-
žev, poleg tega bodo uredili tera-
pevtski del z ordinacijami in dru-
žabni prostor ter več lokalov. 
Novi hotel bo kategorije B s štiri-
mi zvezdicami in bo imel druge 

pripadajoče objekte. Pomembno 
je to, da bo rekreacijski del po-
polnoma ločen od zdraviliškega. 

Idejni projekt bodo sedaj 
»prečesali«; čakajo na pripombe 
in pričakujejo, da bodo z njimi 
pomagale nekatere organizacije 
oziroma ustanove. S predstavni-
ki Mercator-Investa Ljubljane so 
se v prejšnjem tednu dogovorili 
za nadaljnje aktivnosti pri pri-
pravi potrebnih dokumentov za 
gradnjo novega hotela. Projekta 
inženiring bo izdelal lokacijsko 
dokumentacijo. Mercator-Inve-

sta Ljubljana jim bo pomagala 
tudi pri zbiranju denarja za novi 
objekt, podobno pa razmišljajo 
že pri Gradisu. 

V zelo kratkem času kanijo v 
toplicah pripraviti pisno gradivo 
o novih načrtih — naselju bun-
galovov in hotela. Tudi tako želi-
jo pridobiti bodoče investitorje. 
Prva predstavitev načrtov bo v 
ljubljanskem Maksimarketu. 

Druge vrtine v toplicah še ne 
uporablj^o. Kot je povedal 
Branko Štumberger, je osnovni 
razlog ta, ker so instalacije na 
območju, kjer bodo stali novi ob-
jekti. Omenjena vrtina naj bi bila 
že sestavni del bodočega hotela. 
V načrtu pa imajo že tudi odprtje 
tretje vrtine. 

V Toplicah so priprave na turi-
stični razcvet vzeli resno. Direk-
tor je pridobil pomočnico — 
Slavko Gojčič — in ta bo odgo-
varjala za nove investicije. Prido-
biti nameravajo še več mladih 
strokovnjakov, ki vidijo svojo in 
našo bodočnost v turizmu. 

M( j 

V trgovski hiši Merkur v 
Mariboru se bodo od 4. do 14. 
oktobra ponovno predstavila 
slovenska naravna zdravilišča, 
med njimi Ptujske toplice. To 
je že-druga tovrstna predstavi-
tev. Ljudje so prva dobro spre-
jeli. 

V prvem polletju je ptujsko 
občino obiskalo v primerjavi z 
enakim obdobjem prejšnjega 
leta za 6,7 odstotka manj go-
stov. Nočitev je bilo 47.891, 
kar je skoraj sa četrtino več 
kot v prvem polletju prejšnjega 
leta. Tuji gostje so ustvarili 14 
odstotkov vseh nočitev ali za 
23 odstotkov manj kot lani. 
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SKUPŠČINSKEMU POROČILU O HALOZAH OB ROB 

Denar je prehitel občinsko 
administracijo, čas pa denar 

Delegati občinske skupščine so na septem-
brskem zasedanju obravnavali poročilo komi-
sije za oflpravo posledic neurja v Halozah. Po-
ročilo je zelo skopo in na zelo skrčen način za-
jema podatke o dokončni oceni škode in o do-
slej prejetih sredstvih solidarnosti in njihovi 
porabi. Ker je bilo v komisiji dogovorjeno, da 
bo poročilo čim krajše (!?), v njem ni bilo pro-
stora za celovitejšo oceno kako nameravamo v 
občini celovito, dolgoročno in trajno sanirati 
ogromno škodo. Ta je dokončno ocenjena na 
805,7 milijard. Odgovora na vprašanje, kako 
dolgoročno sanirati vso škodo, kdo lahko pri 
tem naredi največ in kaj morajo narediti odgo-
vorni v občini, da bomo pridobili še nadaljna 
sredstva pa poročilo ne daje in odgovora niso 
dobili niti delegati. 

V našem uredništvu smo se odločili, da bo-
mo tudi sami še pobrskali za podatki, kako 
naprej. Poiskali smo jih pri Kreditni banki 
Maribor, poslovni enoti Ptuj. (Pri poslovni 
enoti Jugobanke pa bomo še povprašali, saj 
se ta doslej še ni vključila v aktivnosti, kljub 
temu, da ji zaupa svoje denarne zadeve kar 
precej občanov.) 

V banki so razočarani nad občinsko admi-
nistracijo in nespoštovanjem dogovorov v 
odboru za odpravo posledic in slabim nadzo-
rom nad jjorabo sredstev. 

Zavedajo se, da je doslej pokrite le deset 
odstotkov nastale škode. Občanom pa želijo 
predstaviti svoje napore za odpravo posledic 
in težave na katere so naleteli. 

PREMOSTITVENI KREDITI 
KBM Poslovna enota Ptuj se je v odpravo 

škode vključila hitro in učinkovito. Kolektiv 
je med prvimi zbral in nakazal kot pomoč 
prizadetim 21 milijonov dinarjev, takoj pa je 
preko svojih predstavnikov predlagal izvršil-
nemu odboru Kreditne banke Maribor tudi 
dolgoročnejše rešitve. Najprej so ptujski ban-
čniki predlagali odpis stanovanjskih in dru-
gih kreditov iz bančnih sredstev, kar je bilo 
sprejeto že konec julija in je tudi že narejeno. 
Predlagali pa so tudi na j se prične postopek 
za združevanje sredstev, iz katerih bi za od-
pravo škode na mfrastrukturi in iz posamez-
nih podjetij dobili premostivena posojila. 

Vendar se je pri tej pobudi zataknilo. Ni se 
zataknilo v Ljubljanski banki Združeni ban-
ki, ker je ta svoje strokovne službe pravoča-
sno zadolžila za ta postopek, zataknilo se je v 
Ptuju. Občina in njeni »štabi« niso mogli ta-
koj predložiti vse potrebne dokumentacije. 
Kljub temu, da so bančniki večkrat posredo-
vali, so vso potrebno dokumentacijo dobili 
šele po mesecu in pol! Postopek za združeva-
nje se je tako po zaslugi malomarnosti ali 
neažurnosti občinskih služb lahko pričel šele 
konec prejšnjega meseca. Na banki so seveda 
zaradi tega ogorčeni in poudarjajo, da je to 
dejstvo in pa dejstvo, da so bila nato neurja 
tudi še drugod, možnosti za dodelitev sred-
stev prepolovilo. Banka se je izkazala, ker je 
takoj najavila približno natančno velikost 
škode, občinska ocena pa je, kot je sedaj že 
znano, bila prenizka. Gre torej za dva očitka 
občinski ekipi, ki se je ukvarjala z odpravo 
posledic. Najprej za zamudo, nato pa še za 
nenatančnost v oceni nastale škode. Posledic 
tega seveda ni potrebno posebej opisovati. 
Bančniki pa so ogorčeni tudi zato, ker bodo 
sredstva lahko pričeli zaradi te zamude upo-
rabljati šele v novembru. Kljub temu pa so se 
potrudili. Krediti bodo ugodnejši, saj so ban-
čniki predlagali le polovično revalorizacijo in 
dvoletni rok vrnitve. Ptujska podjetja so do-
slej priglasila 131 milijarde potrebnega de-
narja. 

UGODNI STANOVANJSKI KREDITI 
Bančniki seveda niso sedeli križem rok in 

so dosegli, da je izvršnilni odbor KB Maribor 
v začetku septembra odobril ugodne stano-
vanjske kredite za družine, ki so imele uniče-
na stanovanjska poslopja (18 družin). Tudi 
pri tej akciji so bančniki naleteli na velike 
ovire. Kljub velikim težavam, zaradi neureje-
nih zemljiško lastniških razmer in gradbeno-
tehnični zadev in ponovno nerazumljive to-
gosti in neažurnosti sodišča in občinskih 
upravnih organov, je akcija sredi septembra 
stekla. S sedmim septembrom so bili sprože-
ni krediti v višini 6 milijard dinarjev za prvo 
prioriteto oškodovancev (popolna obnova 
stanovanjskih objektov). Torej tudi pri tem 
zamuda upravnih organov, ki delajo na last-
niških zadevah, zaradi česar štiri družine še 

vedno nimajo rešenega problema lastne stre-
he nad glavo, saj čakajo še na sklenitev kredi-
tnih pogodb v skupni višini nekaj več kot mi-
lijarde. Verjetno je odveč opominjati, a naj 
ponovimo: inflacija razpoložljivi denar za 
kreditiranje v treh mesecih prepolovi. 

Tudi pri ostalih poškodovanih objektih so 
bančniki predlagali ugodnejše kreditne pogo-
je (nadaljnih 84 objektov) do višine 20 % oce-
njene škode in za dobo 15 let brez revaloriza-
cijske glavnice. Tudi ti krediti so že sprošče-
ni, vendar zaradi nerešenih problemov prve 
prioritete najemanje kasni. Prihodnji teden 
bodo v banki pričeli sklepati kreditne pogod-
be. Banka bo kreditirala, v skladu s sklepom 
svojega izvršilnega odbora, le sanacijo stano-
vanjskih objektov ob soudeležbi samoupra-
vne stanovanjske skupnosti in sponzorjev. Za 
sanacijo gospodarskih poslopij pa je zadolže-
na Kmetijska zadruga, saj je za ta namen de-
nar že prejela. Po naših informacijah so ta 
sredstva v Zadrugi porabili za financiranje 
svojega programa gradnje silosov, o njihovi 
porabi ni ustrezne evidence, ni pa tega tudi v 
občinskem poročilu. Bančniki opozarjajo, da 
zadruga teh sredstev ne bi smela uporabiti 
mimo dogovorjene prioritete, torej odprave 
škode na gospodarskih objektih 84 družin, 
kjer je škoda ocenjena. 

Odprtih vprašanj pomoči Halozam je torej 
še veliko. Naj naštejemo najpoglavitnejša: 

— ali in kako bodo pri nadaljnji odpravi 
škode sodelovali sponzoiji in kmetijska za-
druga, 

— od kod bodo zagotovljeni trajni viri sa-
moupravnim skupnostim in delovnim organi-
zacijam za vrnitev premostitvenih posojil, 

— kakšen je načrt občinskega vodstva za 
nadaljno odpravljanje posledic in predvsem 
pridobivanje drugih sredstev iz drugih virov, 

— ali bo kdo za neodgovorno ravnanje z 
denarjem, ki je tokrat prehitel birokracijo 
predvsem v ptujski občini, odgovarjal. 

To je le nekaj vprašanj. In čas je, da jih po-
stavijo tisti, ki so pripravljeni pomagati, pa 
zaradi togosti upravnih služb in njihove nea-
žurnosti to storijo z zamudo ali z izgublja-
njem potrpljenja zaradi nepotrebnih zaple-
tov. d. 1. 

Z MAFUANO OLSTRAK, DELEGATKO REPUBLIŠKE SKUPSCSME, 0 
SPREJEMANJU USTAVNIH DOPOLNIL IN 0 POMOČI HALOZAM 

»Trdno smo bili prepričani, 
da jih bomo sprejeli . . .(i 

Vsi smo še polni vtisov z zad-
njega, lahko rečemo zgodovinske-
ga zasedanja republiške skupšči-
ne. Večina je dogajanja spremlja-
la prek televizije in radija, neka-
teri so jih doživeli v živo. Prejšnjo 
sredo je bilo namreč v republiški 
skupščini tudi več delegatov ptuj-
ske občine, med njimi Marjana 
Olstrak iz delovne organizacije 
MIP. 

Tovarišica Olstrakova, kako 
ste vi doživljali te pomembne tre-
nutke za b^očnost slovenskega 
naroda? 

»Zjutraj pred zasedanjem 
skupščine je bilo med delegati 
moreče vzdušje. V skupščinski 
dvorani smo se zbrali prej kot 
ponavadi, spremljala so nas do-
gajanja oziroma razprave z zvez-
nega C K. Vsi smo bili trdno 
odločeni, da bomo dopolnila 
kljub tem razpravam sprejeli. 

Morda je obstajala tiha bojazen, 
da bi se vmes zgodilo nekaj toli-
ko usodnega, da bi naš vrh popu-
stil. Vem pa, da bi mi delegati 
vztrajali. 

Po Potrčevem poročilu pri-
soten je bil tudi predsednik Ju-
goslavije dr. Janez Drnovšek 
(kar je bilo za delegate velik iz-
ziv) smo zaploskali in že takrat 
vedeli, da smo ustavo sprejeli. 
Vse drugo je bila formalnost. 

Vzdušje je bilo neponovljivo, 
vsi smo bili izredno čustveno raz-
položeni. Vsaka razprava, ki je 
bila čustveno obarvana, je nare-
dila marsikatero solzno oko, ne 
samo ženskam. Tudi Zdravljica 
je — po opravljenem formalnem 

delu — prišla spontano. Zapeli 
smo vsi, tudi tisti, ki smo sicer 
brez posluha in redko pojemo. 

Sodelovala sem že pri obliko-
vanju osnutka ustavnih dopolnil. 

Delegati smo si že takrat izborili, 
da so za druge tako sporne spre-
membe prišle v komplet dopol-
nil. Sedaj po mojem ne bi smelo 
biti večjih težav, ko bomo s pr-

vim januarjem 1990 pričeli ures-
ničevati ustavo.« 

Kaj ste na tokratni skupščini 
povedali o Halozah? 

»Razpravljala sem v šesti točki 
dnevnega reda — ob sprejema-
nju zakona o posebnem prispev-
ku solidarnosti za odpravljanje 
posledic naravnih nesreč v letoš-
njem letu ali na kratko o zakonu 
o enodnevnem zaslužku zaposle-
nih za prizadeta območja oziro-
ma občine. Delegate sem sezna-
nila s tem, kaj smo doslej sami 
naredili in da ne čakamo samo 
na pomoč od drugod. Obenem 
sem predlagala, da bi v prizade-
tih občinah smeli obdržati denar 
za manj razvita območja, ki bi ga 
morali nakazati v drugem polle-
tju. 

Na koncu sem se zahvalila za 
dosedanjo pomoč in bodoči eno-
dnevni zaslužek, za katerega so 
se delegati v nadaljevanju raz-
prave z večino glasov tudi odlo-
čili.« MG 

Marjana Olstrak (Posnetek: M. Uzmec) 

Ste pričakovali takšno re-
akcijo v drugih delih Jugosla-
vije? 

»Pričakovala sem. da bodo 
reagirali, vendar so njihova 
nasprotovanja prišla zelo po-
zno. Morda pa je zaradi tega 
bilo silovitejše. 

Prireditve ob tednu otroka v občini Ormož 
Ob letošnjem tednu otroka, ki 

traja od 2. do 9. oktobra pod ge-
slom PRAVICE OTROK V 
SFRJ DANES - JUTRI, so se v 
ormoški občini dobro pripravili. 

V prireditve ob tednu otroka 
se vključujejo vzgojno varstvene 
organizacije, knjižnica, osnovne 
šole, zveza kulturnih organizacij 
in Planinsko društvo Maks Me-
ško iz Ormoža. 

V vrtcih potekajo v tem tednu 
prireditve, ki jih imajo najmlajši 
najraje. Izdelujejo izdelke iz na-
ravnega materijala, hodijo na 
sprehode, pripravili so jim tudi 
lutkovno igrico, teden otroka bo-
do zaključili s piknikom, ki se ga 
najmlajši še posebej veselijo. 

V občinski knjižnici pripra-
vljajo ure pravljic, pri zvezi kul-
turnih organizacij Ormož pa so 
se odločili, da bodo letošnji te-

den otroka popestrili s kulturne 
predstavo za otroke. Povabili so 
Lutkovno gledališče PAPILU iz 
Ankarana, ki je v občini Ormož 
gostovalo včeraj z nagrajeno lu-
tkovno predstavo papirnatih lutk 
»POTEP« 

V vseh osnovnih šolah občine 
Ormož so v torek namenili uro 

pouka pogovora o pravicah 
otrok pri nas in v svetu. 

Ob zaključku tedna otroka pri-
reja Planinsko društvo Maks 
Meško iz Ormoža v nedeljo za ci-
cibane planince pohod na Lit-
merk, kjer se bodo poveselili ob 
grozdju in pečenem kostanju. 

Vida Topolovec 

Tudi v Domavi za Haloze 
Akcijo za pomoč prizadetim so v krajevni skupnosti vodili prek 

socialistične zveze. Še posebej so se potrudili v predsedstvu socialisti-
čne zveze, komisiji za socialna vprašanja, krajevni organizaciji Rdeče-
ga križa in mladi, ki so obiskali vsa gospodinjstva v naseljih Domava 
in Mezgovci. 

Kot je povedala tajnica KS Domava Anica Šegula, so zbrali 
34.165.000 dinarjev in jih nakazali na občinski solidarrK)stni račun v 
prepričanju, da bodo dosegla namen. 

Ekskurzija 
zgodovinskega 

društva 
Na Primorskem 

Sončna sobota 30. 9. 1989. Kar 
54 članov Zgodovinskega dru-
štva Ptuj se je napotilo na Pri-
morsko. Po poti smo se seznanili 
z geografskimi podatki o pokra-
jini, ki je bistveno drugačna od 
naše domače. Tudi dogodki 
predvsem iz novejše zgodovine 
so bili ne le zaradi meje med 
dvema etničnima skupinama, 
temveč tudi zaradi mednarodnih 
odločanj drugačni kot na Štajer-
skem. 

Prvi postanek je bil namenjen 
dvorcu Lanthierijev in sicer ZE-
MONO pri Vipavi. Poznorene-
sančno podobo letnega dvorca 
nevpadljivo dopolnjuje razstavni 
salon pohištva LIPE Ajdovščina. 

Po nekaj daljših ovinskih smo 
prispeli v ŠTANJEL na Krasu. 
Po strmem klancu smo prišli za 
mestno obzidje, znotraj katerega 
živi danes le še 70 ljudi. V delu 
obnovljenega gradu smo si ogle-
dali Spacalovo galerijo, v kateri 
doživljamo čudovito sintezo: 
Kras, kakršnega je v tisočletjih 
ustvarjala narava, zgodovina, \er 
Kras, kakršnega je v desetletjih 
ustvaril na platnih in v grafikah 
njegov veliki sin — Lojze Spacal. 
Po mestecu nas je popeljal uči-
telj domačin, ki živi s svojo dru-
žino s krajem in za kraj. Ni poza-
bil poudariti, da ima Štanjel 
skupne nekatere pomembne toč-
ke z našim Ptujem. Popeljal nas 
je v cerkev sv. Daniela, ki je dal 
kraju tudi ime. Cerkev ima zvo-
nik, ki spominja na minaret, bo-
gato notranjo opremo iz kamna 
seveda in celo Straub je zajadral 
na Primorsko — dva oltarna ki-
pa sta njegovo delo. Pot nas je 
nato vodila preko malega trga z 
vodnjakom in mimo romanske 
hiše s kamnitimi žlebovi do ob-
zidja, od koder smo si ogledali 
znane Fabianieve vrtove. Medi-
ca, med in teran so nam bili dra-
gocena popotnica za naprej. 

Grad Branik-Rihemberk smo 
spremljali skozi zgodovinski raz-
voj kar iz avtobusa in hiteli na-
prej proti Novi Gorici, kjer nas 
je v Domu Učencev Mitje Gorju-
pa čakalo kosilo. Mesto smo si 
nato ogledali kar iz avtobusa. 
Frančiškanski samostan KO-
STANJEVICA nad Novo Gori-
co nas je pozdravil s svojo obsež-
nostjo in z mnogimi obiskovalci. 
Mladi pater nam je podal krajšo 
zgodovino cerkve, nam pokazal 
knjižnico in znano grobnico zad-
njih francoskih kraljev — rodbi-
ne Bourbon. Marijina cerkev na 
Kostanjevici je bila skoraj 90 % 
uničena med 1. svetovno vojno, 
danes pa nas pozdravlja v vsej 
svoji obnovljeni lepoti. Slišali 
smo tudi pohvalne besede o do-
godkih in prizadevanjih na Ptuju 
ob 750-letnici Minoritskega sa-
mostana. Asfaltirana cesta na 
Skalnice ali na Sveto Goro se vi-

je okoli 682 m visokega hriba 
nad Novo Gorico. Po poti smo 
videli znani solkanski most. 

Sprehod okoli cerkve na SVE-
TI GORI so nam popestrili zvo-
novi, ki so neumorno potrkavali 
in njihov glas je moral seči daleč 
v dolinski svet pod hribom. Po 
izčrpnem orisu zgodovine cerkve 
in dogodkov okoli Marijinega 
svetišča, ki so ga kar štirikrat zi-
dali na novo, smo se predavate-
lju frančiškanu, ki je doma iz na-
ših krajev, oddolžili z nekaj pu-
blikacijami o Ptuju. 

Naša zadnja želja je bil ogled 
razstave o prvi svetovni vojni, oz. 
goriški fronti. Goriški muzej s se-
dežem na gradu Kromberku je 
dan pred našim prihodom to raz-
stavo odprl v obnovljenih pro-
storih pod restavracijo. Kot piše 

v prospektu, je združitev sakral-
nega spomenika, oz. svetišča, go-
stinskega lokala visoke kategori-
je in stalne muzejske zbirke nuj-
nost, da lahko zadovoljijo obi-
skovalce z najrazličnejšimi potre-
bami. 

PRVA SVETOVNA VOJNA 
— do zadnjega centimetra izra-
bljen 450 m^ velik razstavni pro-
stor nudi obiskovalcu SOSKO 
FRONTO tako, kot je bila takrat 
in s posledicami, ki jih je pustila. 
Je spomin in opomin, je nemi 
klic po strpnosti, spoštovanju in 
nujnem sožitju — ne le na tem 
mejnem področju, temveč tudi 
drugje. 

Zgodovina cerkve na hribu, 
plastični prikaz soške fronte in 
vse kar smo videli in slišali, naj 
je prisililo, da smo za sončnim 
dnevom in umetninami videli še 
malo globlje, se zavedli, da nasi-
lje, tako in drugačno mora izgu-
bljati osjrino, če hočemo prežive-
ti. 

Naš šofer nas je varno pri-
peljal nazaj v dolino in ob kozar-
cu refoška smo si dali še zadnjič 
duška, preden smo zapustili za-
hodni del naše domovine. 

Kristina Šamperl Purg 

Govori se . . 
da lastniki deviznih sred-

stev le-teh ne prodajajo, čakajo 
namreč na po načinu »baba čula, 
baba rekla« napovedovano deval-
vacijo dinarja. Povpraševanje po 
devizah je torej veliko, ponudbe ni, 
cene šilingu, marki, dolarju pa kar 
rastejo. Ker vlada obljublja odlo-
čne posege na tržišče iz blagovnih 
rezerv, bi sedaj kazalo državlja-
nom razdeliti tistih pet milijard 
dolarjev deviznih rezerv. 

.. . da se je iz naših krajev pri-
bližno 700 ljudi pridružilo drža-
vljanom NDR pri pridobitvi za-

hodnonemškega državljanstva. 
Razlika je le v tem, da se naši vrli 
sodržavljani jugodržavljanstvu ni-
so odrekli. Še vedno upajo na bolj-
še čase v slovenski državi. 

... da je val nove političnosti 
pljusnil tudi v ptujsko občino, kot 
so zapisali v poročilo o delovanju 
občinske organizacije ZKS Ptuj 
1986—1989. Da smo spolitizirana 
družba, je znano, nova politika ob 
starih kadrih pa je dvomljiva. Go-
vori se, da volk menja dlako, nravi 
pa ne... 
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Vaja civilne zaščite bratskih občin 

ocenjena za zelo uspešno 
v Ludbregu so se na letnem delov-

nem sestanku 29. septembra skupaj s 
člani Koordinacijskega odbora civil-
ne zaščite bratskih občin — Ludbreg 
'89 sestali poveljniki in načelniki ob-
činskih štabov za civilno zaščito: Ca-
kovec, Ivanec, Klanjec, Koprivnica, 
Krapina, Lendava, Ljutomer, Lud-
breg, Maribor, Murska Sobota, Novi 
Marof, Ormož, Pregrada, Ptuj, Slo-
venska Bistrica in Varaždin. Sodelo-
val je tudi poveljnik republiškega šta-
ba za civilno zaščito SR Hnatske Jo-
sip SLUNJSKl. Obravnavali so anali-

zo 12. Medrepubliške vaje enot in šta-
bov za civilno zaščito bratskih občin 
SRH in SRS »Bratstvo-enotnost-soli-
damost-Ludbreg '89», ki je bila v 
Ludbregu 18. junija. Sprejeli so Po-
slovnik za delo koordinacijskega od-
bora za sodelovanje enot in štabov za 
civilno zaščito bratskih občin. Dogo-
vorili so se, da bo nosilec aktivnosti 
civilne zaščite v letu 1990 občina Lju-
tomer. Ob zaključku sestanka so ob-
činskim štabom za civilno zaščito in 
najzaslužnejšim nosilcem nalog med-
republiškega sodelovanja civilne za-
ščite podelili priznanje — knjigo v 
občini Ludbreg. 

Uvod v poglobljeno razpravo je bil 
dokumentarni film o celotnem pote-
ku vaje in skrbno izdelana analiza, ki 
so jo izdelali strokovnjaki civilne za-
ščite iz občine Ludbreg in koordina-
cijski odbor. Bili so enotnega mnenja, 
da je bil elaborat vaje izdelan stroko-
vno in zelo skrbno, zato je vaja pote-
kala po zastavljenem načrtu, pregled-
no in brezhibno. Vajo je izvajalo 279 

pripadnikov civilne zaščite iz občin 
Cakovev, Ivanec, Ludbreg, Maribor, 
Murska Sobota, Slovenska Bistrica in 
Varaždin. Sodelovali so tudi pripad-
niki enot teritorialne obrambe, heli-
kopter JLA in prebivalci območja, na 
katerem je vaja potekala. Množična 
je bila udeležba gledalcev iz vseh kra-
jev občine Ludbreg, bilo jih je okrog 
tri tisoč. Ocenili so, da so vsi izvajalci 
vaje pokazali visoko raven strokovne 
usposobljenosti in pripravljenosti za 
izvajanje zahtevnih nalog zaščite in 
reševanja prebivalstva ter materialnih 
dobrin. Uporabljena je bila najnovej-

ša tehnika in oprema civilne zaščite. 
Na vaji ni bilo nobenih poškodb, kar 
še povečuje uspeh. Poveljevanje in 

usmerjanje vaje je bilo na visoki stro-
kovni ravni, zato so posebno pohvalo 
in priznanje izrekli občinskemu štabu 
za civilno zaščito občine Ludbreg. Va-
ja je v celoti uspela, postavljeni cilj je 
bil dosežen. Pridobljene so nove dra-
gocene izkušnje, ki bodo vgrajene v 
načrte za razvoj, krepitev in usposa-
bljanje enot in štabov civilne zaščite. 
Izrekli so pohvalo Josipu CREPU iz 
Cakovca za odlično komentiranje ce-
lotnega poteka vaje. 

Poudarili so, da ima vaja velik po-
men za zbliževanje ljudi, za krepitev 
tovarištva, prijateljstva, čuta solidar-
nosti, razumevanja in pripravljenosti 
za medsebojno pomoč, kar je v da-
našnjih zaostrenih gospodarskih in 
političnih razmerah v državi še pose-
bej dragoceno in pomembno. Vaja je 
lep vzor, kako lahko in morajo sode-
lovati ljudje in narodi, ki jih ne moti-
jo občinske in republiške meje, kako 
se lahko skupaj usposabljajo in pre-
verjajo svoje znanje, da bi drug dru-
gemu uspešno in nesebično pomagali. 
Geslo .vaje »Bratstvo-enotnost-soli-
damost« je bilo znova potrjeno v 
praksi. Sodelujoče bratske občine so 
pozvali naj prispevajo materialno po-
moč prizadetemu prebivalstvu v Ha-
lozah in v drugih krajih, ki jih je pri-
zadelo katastrofalno neurje. Predla-
gali so tudi, naj prihodnje medrepu-
bliške vaje enot in štabov za civilno 
zaščito postanejo sestavni del republi-
ških načrtov civilne zaščite SRH in 
SRS. 

Feliks Bagar 

Utrinek z vaje civilne zaščite bratskih občin — Ludbreg '89 

POMAGALI SVOJEMU SOVAŠČANU 

Se smo ljudje 
Pri nas v uredništvu se je te dni oglasil Janko Kiselak iz Gereč-

je vasi. Povedal nam je zgodbo o svojih sovaščanih: enostavno, člo-
veško so mu priskočili na pomoč, ko ga je prizadela nesreča, ki se je 
vsak od nas potihem boji — požar. 12. septembra mu je namreč po-
gorela hiša. Najprej so mu zelo prizadevno priskočili na pomoč čla-
ni gasilskega društva Gerečja vas in Hajdoše. Nato pa je predsed-
nik vaškega odbora Franc Tomanič organiziral enotedensko zbiral-
no akcijo za pomoč prizadetemu krajanu. 

Janko Kiselak je vsem vaščanom, ki so mu priskočili na po-
moč, globoko hvaležen in se jim zahvaljuje, mi pa smo lahko zado-
voljni, da ti mrki časi niso v nas ubili želje po pomoči sočloveku. 

d. 

Ambulanta za bolne otroke znova na Potrčevi 
ž e pred leti so se v osnovnem zdravstvenem var-

stvu odločili za sezonsko delo popoldanskih dežur-
nih ambulant za bolne predšolske in šolske otro-
ke. Konec septembra se je končalo polletno dežur-
stvo na Čučkovi, v ponedeljek (2. oktobra) pa je 
pričela delati popoldanska ambulanta za bolne 
predšolske in šolske otroke na Potrčevi cesti. Nje-

no delo se bo končalo 31. marca 1990. 
Za takšno delo ambulant so se v zdravstvu odlo-

čili zaradi potreb po racionalizaciji dela in zmanj-
šanju stroškov. Če bi delali tudi pozimi v Čučkovi 
stavbi, bi morali zaradi dela popoldanske ambu-
lante ogrevati celotno stavbo. 

MG 

»Narodna čitalnica v Ptuji« 
Prispevki k 200-letnici ptujskega knjižničarstva 

NOVICE, 31. julija 1861: 
» . . . . 16. malega serpna smo 

tudi na Ptuji imeli tak shod; 34 
slovenskih duhovnikov je v mi-
noritski obednici okoli dolge mi-
ze sedelo. Neka skrivna radost 
sprehaja človeka vide se v druž-
tvu toliko domačih sobratov, kjer 
se je v moči prej in po dogovoru 
urednem o raznih predmetih, o 
razmerah raznih krajev, okolic, o 
narodnih overah ali napredku 
spominjati ter druživnost oživlja-
ti, ktere nam je treba osebujno v 
sedašnji dobi, da se v vsem do-
bro sporazumemo, zedinimo. 
Tem shodom bi želeti bilo malo 
več živnosti, zajimavnosti in de-
leživnosti od vsakega posamnega 
shodnika, potem pa, da se zapis-
nik glasno prebere in šče le tedaj 
na podpis ponudi. Edina spre-
memba se mi prepotrebna zdi, in 
ta je shodni jezik, kteri bodi kon-
či zvečinoj slovenski; ako se kak 
korenjak hoče poslaviti z rim-
Ijansko besedo, poslavi se; vsej 
je pri nas cerkveni jezik, čeravno 
sedaj mertev, nenaroden. Cerkev 
je bila od perve dobe narodna, 
njeni učeči udje narodni, iz naro-
da, ker njihova naloga je bila in 
je narod podučevati; tedaj cer-
kev brez naroda je ravno taka 
praznost, kakor beseda brez na-
roda in tuja beseda kakor službe-
ni jezik narodnih učnikov in 
urednih opravil v tujščini. Zakaj 
bi se mi Slovenci, slovenski du-
hovniki, ki besedo, na ktero je 
Luter sv. pismo obemil in spreo-
bernil, na besedo, v kteri se na-
šim na pol omikancem vero in 
nravnost morivne ter poprek 
polzke knjige ponujajo; ni li pre-
lepo besedo, v kteri sta verska 
učnika sv. Ciril in Metod sv. ni-
smo gladko prestavljeno in nes-
kvarjeno že pred 1000 leti ljud-
stvu prebirala, - v besedi, v kte-
ri so slovenski vojvodi prisegali 
na knežkem prestolu sede ver-
nost svojim podložnikom, — v 
besedi, v kteri nas-je bila mati 
najpervlje nagovarjala Boga ča-
stiti in ročice proti sv. nebesom 
vzdigati učila, — v besedi, v kteri 
oče ali mati slovo od sveta jema-
je svoje otročiče opominja na po-
štenost ter je blagoslavja, — v 
besedi, ktero je Bog slovenskemu 
narodu izročil, in to božje zročilo 
moramo neoskrunjeno ohraniti? 
Če kanimo razumniki biti in 
ostati, ravnajmo razumno, in ne 
tako, da bi se nam lahko ves 
omikan svet osmehoval, in res ne 
brez dostojnega vzroka. Obilo 
častitih gospodov duhovnikov in 
jaz mislimo, želimo in prosimo 
prečastito vladištvo labodsko, da 
blagovoli odločiti, ridj se vpri-
hodnje v takoh shodih odgovori 
spisujo in pogovarja v narodnem 
slovenskem jeziku, ali ako se ko-
mu poljubi, v latinskem. Sami 

bodemo se urili v materinščini, 
ter ji čedalje lepšo obliko davali, 
gladko o raznih predmetih govo-
rili, kakor se zvestim slave sin-
com dohaja. - Moj učeni prija-
tel, pridši unidan iz Maribora, 
mi je veselo novico povedal, da 
se je ondi slovensko društvo os-
novalo, kjer se samo slovenski 
pogovarja; na čelu so ugledni in 
učeni možje, gosp. dohtarji prav-
niški, zdravniški, bogoslovski in 
gimnazijski učniki. Že dolgo se 
je o tem pogovarjalo, kar je sedaj 

doveršeno; zato hvala vam pre-
mili rodoljubi, ki ste sebi in nam 
lice osvetlali, uresničila se je na-
ša goreča želja. Sprejmite od nas 
bratovski pozdrav, napredujte 
serčno in krepko, naj se v vas 
zercalijo tudi druge mesta in ter-
gi na Slovenskem. Živite! — V 
starinskem ftuji imamo dosti 
uglednih gospodov dohtarjev, ki 
so sinci slovenske matere, kerv 
naše kervi; oh da bi tudi bili ser-
ce našega serca! ker je sedaj do-
ločna doba nastala, da stopimo v 
svoj domači ali pa v nasprotni 
sovražniški tabor — polutanstvo 
je poginilo ali vidoma konec 
jemlje — je treba nam se združiti 
v narodno zbujanje, napredek, 
omiko in čast;.pokažimo svetu, 
da ljubimo dom in rod, da smo 
vredni sinovi slovenske zemlje! 
Haložan.« 

Ta dopis, ki ga je v Novicah 
objavil Haložan, to je psevdonim 
znamenitega narodnega budite-
Ija Božidarja Raiča, omenja ma-
riborsko »slovensko družtvo« — 
novoustanovljeno čitalnico, ki je-
spadala med prve znanilke tako 
imenovane čitalniške dobe. Le-
tos, ko praznujemo 750-letnico 
minoritskega samostana in tudi 
njegovo vlogo v narodnem pre-
bujanju, saj je bil poleg farovžov 
po Slovenskih goricah in Halo-
zah eden najmočnejših stebrov 
zgodnjega slovenstva, se spomi-
njamo še druge pomembne 
obletnice - odprtja ptujske Na-
rodne čitavnice' ali čitalnice 5. 
septembra 1864. Pred četrt stole-

tja, ko je Ptuj dokaj slovesno, 
pač v takratnih prilikah, prazno-
val lOO-letnico rojstva ptujske či-
talnice, so se tega spomnili z ar-
hivsko razstavo in priložnostni-
mi članki in študijami. 

Danes nam beseda čitalnica 
ne pove tega, kar je pomenila v 
prejšnjem stoletju. V resnici pa je 
čas čitalnic obdobje, ko je po 
slovenskih deželah že dokaj raz-
vito osnovno šolstvo, kako pa 
bomo videli v nadaljnjem razpra-
vljanju; srednja mesta, kot na 
primer Ptuj, se borijo za svojo 
gimnazijo, malo pred tem (1859) 
je Škof Anton Martin Slomšek 
uspel prenesti sedež škofije iz 
Labodske doline na Koroškem v 
Maribor, kar je imelo za ta del 
Slovenije zelo daljnosežne posle-
dice. Še padec Bachovega režima 
in bile so naravnost v zraku klice 
za prebujanje narodne zavesti 
nenemških narodov, tako na pri-
mer Čehov, Slovencev in Hrva-
tov. Enako močno se je razrašča-
la južnoslovanska težnja po 
združitvi ali vsaj ilirizem pcpre-
šemovskega obdobja. Sam ftuj, 
ki je sicer začel zaostajati za Ma-
riborom, tako je tudi odpadel 
kot kandidat za sedež škofije, 
več desetletij poprej pa za gim-
nazijo, ni bil v popolnem smislu 
podeželsko mestece, sa se je tudi 
v njem marsikaj zanimivega do-
gajalo, o čemer lahko preberemo 
v idealiziranih, vendar spomin-
skih povestih Anne Wittule, ven-
dar pa vse skupaj ni zmotilo sko-
raj podeželskega miru mesta. Če 
se povrnemo nekaj let nazaj, v le-
to 1848, ko so se Ptujčani — vo-
lilci izrekli proti zvezi z Zedinje-
no Nemčijo, vidimo, da le ni 
Ptuj tako popolnoma nemško 
mesto, kot ga je hotel pokazati 
del prebivalcev; v časopisu Slo-
venija (18. vel. srpana 1848) celo 
preberemo o strahu, ki so ga 
nemški Ptujčani užili pred glas-
nimi in bojevitimi slovenskimi 
študenti. Omenimo še župniko-
vanje Davorina Trstenjaka, zna-
nega narodnjaka, včasih celo 
delno naivnega filologa in zgo-
dovinarja predrimske slovanske 
zgodovine, ki je s svojim prispev-
ki budil slovensko zavest, pisca 
prve monografije Ptuja Ferdi-
nanda Raispa, rodoljubne Dogo-
divšine štajerske zemle nekdan-
jega ptujskega župnika Antona 
Krempla. In tudi nekdanji štu-
dentje, ki so revolucionarili 
1848. leta, so ustvarili kot kapla-
ni, župniki, advokati ali učitelji v 
ptujski okolici, bodisi po župni-
ščih bodisi (sicer manj) po šolah, 
uradih in celo gostilnah prave 
narodoljubne centre, pripravljali 
čitalniško in pozneje taborsko gi-
banje — gibanje, ki je zajelo ma-
lodane vse slovensko ozemlje. 

Božidar Raič (1827—1886) 

KULAŠKI PROCES! 
Ustanavljanje kmečkih obdelovalnih zadrug je spremljala tudi cela vr-

sta pritiskov na našega kmečkega človeka. Najmočnejša sta bila v obve-
zni oddaji in davkih. Vse to je .opremljala gonja proti kulakom. Gre za 
besedo, ki je bila prevzeta iz ruščine. 

Nekoč je bil v Rusiji kulak lastnik večjega posestva, ki ga je obdeloval 
navadno z najeto delovno silo. Kulaki .so se najbolj upirali prisilni kole-
ktivizaciji in je Stalin z njimi neusmiljeno obračunal. Zato je razumljivo, 
da so prva leta po vojni pri nas večje kmete prav tako nazivali s kulaki, 
čeprav smo imeli lepo domačo besedo — grunatarji. Iz tega je izhajala 
tudi kulaška — gruntarska miselnost. Kulaštvo v povezavi v klerom je bi-
lo krivo za vse težave, je pogosto pisalo v časopisih, še pogosteje pa so to 
imeli na jeziku aktivisti. 

Neizpolnjevanje obveznosti do države, to je obveznih oddaj in plačeva-
nje davkov, je bilo za posledico tudi sodne pregone, ki so se pogosto kon-
čali z izrekom zaplembe celotnega premoženja. 

Takih procesov je bilo precej tudi v ptujskem okraju. Sodbe z obrazlo-
žitvami .so bile objavljene v okrajnem glasilu Naše delo, ne v črni kroniki, 
temveč kot opozorila drugim kmetom, da bodo vedeli, kaj jih čaka, če ne 
bodo izpolnjevali obveznosti. 

Prelistal sem Naše delo za leto 1949, nekaj najznačilnejših primerov 
takih procesov in obsodb, kijih nekateri .še danes imenujejo kula.ški pro-
ce.si .sem si izpisal. Objavljam jih z namenom, da si bodo lahko vsi listi, 
ki tedanjega časa niso doživljali, ustvarili vsaj približno predstavo o ži-
vljenju na vasi, pa tudi o kmečki trmi in zaostalosti. Imena prizadetih 
ljudi navajam tako, kot .so bila takrat v javnem glasilu tudi zapisana. 

»Gruntar Klasinc Ivan iz Marjete na Drp. se je pritožil proti sodbi« je 
bil naslov članka v Našem delu št. 5 10. marca 1949, str. 3. V članku pa 
je med drugim zapisano: 

»Gruntar Ivan Klasinc od Marjete na Drp. št. 5, ki je soposestnik 
45 ha zemlje z 2 stanovanjskima hišama in gospodarskim poslopjem v 
vrednosti 2,(M)0.0(X) din. oče 7 preskrbljenih otrok, je bil lani v decembru 
(1948) pred okrajnim .sodiščem v Ptuju obsojen na 100.000 din denarne 
kazni, na plačilo stroškov kazenskega postopanja in 3000 din povprečni-
ne. 

Zaradi slabega go.spodarjenja je daleč zaostajal za drugimi kmeti, dr-
žavi je ostal dolžan v letu 1948 nad 18.630 kg krompirja in 337.000 din 
davka, zraven tega pa je redil na svojem velikem posestvu samo 1 kravo, 
2 teleti, 3 konje in 6 malih prašičev, dočim je redil pred vojno 12 glav go-
veje živine, 14 prašičev in 2 konja. 

Na razpravi se je zagovarjal, da je lani sadil belo vrsto krompirja, ki ni 
uspela, da so mu črvi na eni njivi pojedli krompirjevo seme, da davkov ni 
plačal, ker si ni mogel sposoditi dovolj denarja ter da ni mogel zrediti ži-
vine, ker je moral preveč oddati državi za davek in prehrano. 

Gruntar Klasinc je omalovaževal 18. člen Ustave, ki siceer dopušča 
privatno lastnino, vendar le pod pogojem, da ne sme biti uporabljena v 
škodo ljudske skupnosti. 

Vsak zaveden kmet zna, da je manjši dohodek od povprečja tako pri 
poljskih pridelkih kot pri živini edino posledica malomarnega gospodar-
jenja in obdelovanja, kar ovira izvedbo petletnega plana v kmetijstvu, 
najvažnejšem faktorju pri izgradnji socializma. Malomarnost do zadost-
nega gnojenja njiv in do pravočasne preskrbe ter zamenjave semen, ni 
drugo kot obeležje za škodljivce družbenega življenja. 

Zaradi svoje gruntarske oholosti se Ivan Klasinc ni hotel povezati z 
ostalimi posestniki in kmeti na vasi zaradi zamenjave krompirjevega se-
mena, temveč je pustil v nemar vprašanje družbene preskrbe s kmetijski-
mi pridelki. Isto je pri njem glede davkov in živine. Pri gruntarski grabe-
žljivosti mu je bilo žal lesa v velikih gozdovih, ni pa mu bilo žal zaviranja 
družbenih naporov za izvedbo petletke, k čemur ni z voljo pomagal niti s 
preskrbo niti s finančnimi sredstvi. 

Zoper gornjo sodbo .se je gruntar Klasinc pritožil na okrožno sodišče v 
Mariboru, pritožil pa se je proti premili sodbi tudi javni tožilec. Okrožno 
.sodišče je Klasinčevo pritožbo zavrnilo in spremenilo kazen lf)0.000 din 
na kazen I leta odvzema prostosti s prisilnim delom in na popolno za-
plembo njegovega premoženja. 

Tudi okrožno .sodišče je vzelo kot kriterij Klasinčevo malomarno go-
spodarjenje. kije šlo na škodo družbe. Opustitev gnojenja je onemogoči-
la dosego normalnega ali višjega hektarskega donosa krompirja. Opusti-
tev skrbi za prirast živine pa je povzročila splošno nazadovanje gospodar-
stva. Gruntar Klasinc se ni hotel zavedati dejstva, da pomeni .slabitev so-
cialističnega gospodarstva jačanje pozicij .sovražnikov delovnega ljudstva 
in da ima to v svojo obrambo pred takimi pojavi dovolj učinkovito orožje 
— zakone za pobijanje špekulacije in gospodarske sabotaže. 

V tej pomladi bi se bil gruntar Klasinc ravno tako malo brigal za .svoje 
gospodarstvo kot se je lani, če mu ne bi tega preprečila ljudska oblast, ki 
bo tudi v bodoče uporabljala napram delovnim kmetom metodo prepriče-
vanja, s saboterji in .špekulanti pa bo v stalnem in neizprosnem spopa-
du.« 

»Kmet Janez Pukšič z Janeževskega vrha 14 je oddal lani 1602 kg 
krompirja mesto predpisanih 7862 kg. Od predpisane akontacije davka 
16.600 din ni plačal 11.690 din. Za prodajo prijavljenega in neprodane-
ga konja ni ponovno prijavil. Mesto 12 glav goveje živine je redil na 
20 ha obsegajočem posestvu samo 5 glav goveje živine. Zemljo je dajal v 
najem pod izkoriščevalskimi pogoji. Na vsakem svojem delu je dokazal, 
da je zasledoval vedno samo svoje koristi. Vse prepričevanje o borbi proti 
samovolji večjih kmetov je šlo mimo njegovih ušes. Končno je prišel pred 
ljudsko sodišče. 

Obsojen je na kazen dveh let odvzema prostosti in popolno zaplembo 
premoženja z zakonskimi omejitvami. Kazen odvzema prostosti mu je 
odložena za dobo 2 let. 

Del krivde je priznal. Zagovor obeležuje njegovo samovoljo in nepo-
slušnost napram vsem, kar je v zvezi s .socializmom in naprednim razvo-
jem gospodarstva v va.seh Slovenskih goric. Dejstva in priče pa niso šle 
preko tega.« (Naše delo št. 7 z dne 7. aprila 1949, stran 2.) 

»Kmet Franc Pihler iz Sp. Velovlaka št. 27 se je postavil iz vrst delov-
nih' in discipliniranih kmetov s svojimi špekulacijami in gospodarsko sa-
botažo. 

Davčni dolg v znesku 89.871 din, dolg na krompirju 5920 kg, slaba ob-
delava zemlje, utaja 3 prašičev ob prijavi, skrivanje za odkup ožigosane-
ga prašiča, dajanje zemlje v najem na odsluževanje težakov, so vsekakor 
pojavi, ki nimajo ničesar skupnega z likom delovnih kmetov, temveč izra-
žajo vse znake izkoriščevalskih in špekulantskih poedincev Sp. Velovla-
ka, ki morajo po nujnosti družbenega razvoja priti v spopad z družbenimi 
zakoni. 

Mesto svobode, pomoči in prepričevanja ima družba delovnih ljudi za 
take va ške domišljavce kazni in prisilno delo. Franc Pihler je obsojen na 
18 mesecev odvzema prostosti s prisilnim delom, plačilo stroškov kazen-
skega postopanja in za zaplembo njemu lastnega premoženja. 

Primer Franca Pihlerja je v opomin tistim večjim kmetom ptujskega 
okraja, ki še mislijo, da se bodo s svojim premoženjem upirali zakonom 
ljudske oblasti. Organi ljudske oblasti so v zaščito vseh poštenih delovnih 
ljudi, za vse špekulante pa so neizprosni izvrševalci ljud.skih zakonov.^ 
(Naše delo št. 7 z dne 7/4-1949, stran 2- 3). 

Prihodnjič: Procesi in obsodbe se nadaljujejo 
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P l g j l l ^ ZAKAJ JE ODSTOPilA PREDSEDNICA PTUJSKE MLADINE 

Med politiko in novinarstvom 
Darja Lukman, 27-letna diplomirana politolo-

ginja, novinarka Tednika in Radia Ptuj. dober me-
sec po odstopu s funkcije predsednice OK ZSM ob-
čine Ptuj: »Osnovni problem je v tem, da tisti, ki 
imajo informacije, ne čutijo potrebe, da hi jih dali 
drugim. Kot da jih je strah, da ne bi drugi naredili 
bolje. Vsi, ki so že kdaj bili delegati na občinski 
skupščini, so videli, kako je to. Nikoli se ne odgovori 
na tisto, kar vprašaš, ampak tisto, kar se zdi neko-
mu primerno. Zdi se. da so odločitve že zdavnaj do-
govorjene med nekaterimi osebami, potem se jih po-
nudi skupščini.« 

Kako si postala predst̂ dnica 
Občinske konference ZSMS 
Ptuj? 

Darja lukman: Ko sem kon-
čala študij v Ljubljani in se zapo-
slila na Ptuju, sem kot novinarka 
imela nalogo spremljati delo 
mladine. Vključila sem se tudi v 
delo ekološke skupine, v pripra-
vo gradiv za skupščinske zbore, 
oblikovanje mladinske radijske 
ekipe, skratka kolikor^sem pač 
mogla. Potem se mi je zdelo, da 
na občinski konferenci obstaja 
ekipa, s katero bi se dalo dobro 
sodelovati in nekaj narediti. Ra-
vno takrat so bile volitve, mla-
dinci so me predlagali za pred-
sednico in po predstavitvi pro-
gramov so me na konferenci po-
trdili. 

Diplomirala si iz politologije, 
vede o politiki. Torej si se že ob 
koncu srednje šole odločila za po-
litiko . . . 

Politika meje zanimala samo s 
teoretičnega vidika. Zato sem na 
fakulteti sodelovala v raziskoval-
nih projektih, ni me zanimalo, 
da bi nastopala kot subjekt, pač 
pa analiziranje politične scene. 
Odločitev za študij politologije 
ni izvirala iz želje, da bi bila kdaj 
politik, pač pa iz prepričanja, da 
mi raziskovanje takšnih družbe-
nih procesov, kot je politika, 
ustreza. 

In vendar si zaplavala v politi-
čne vode. . . 

Na neki točki se človeku zdi, 
da bi z neposrednim političnim 
delom lahko kaj pripomogel ali 
pa vsaj tistim, ki imajo dobre 
ideje, pomagal, da jih uresničijo. 
Verjetno je pomembno, kdo je 
predsednik občinske konference, 
ker lahko ta človek vzpodbuja ali 
pa zatira ljudi, ki pridejo z drugi-
mi idejami, takšnimi, ki jih oko-
lje ni vajeno. 

Imaš torej ustrezno teoretično 
podlago, natančneje zgodovinski 
pregled nad politiko. Kako pri-
merjaš to znanje z vsakodnevno 
politiko oziroma s politiko, s ka-
tero si se srečala kot predsednica 
ptujske mladine? 

V vsakodnevni politiki si prisi-
ljen analizirati politične igrice, ki 
jih morda osebno sploh ne pod-
piraš, tako kot novinar pokriva 
tudi področja, ki so mu morda 
povsem antipatična, pa vendar 
mora. So točke, ko je politično 
delo zanimivo, ko vidiš, da lju-
dje, s katerimi delaš, resno misli-
jo. S svojo zalogo znanja jim z 
veseljem pomagaš. 

Zakaj si pravzaprav odstopila? 
Te je konkretno politično delo ra-
zočaralo? 

Mislim, da ne gre za razočara-
nje, bolj za sprevidenje, da se z 
obstoječo ekipo ne da delati. Lo-
čiti je potrebno profesionalni 
aparat na O K ZSM od neprofe-
sionalnega. Prv i je za svoje delo 
plačan, to so uslužbenci, drugi, 
tudi predsednik, so neprofesio-
nalci, srednješolci, študenti, ki 
čutijo potrebo, da se vključijo. 
Pri nas daje mladinska organiza-
cija možnost ali pa vsaj slutnjo, 
da se lahko neko zamisel spelje 
prek nje. Vendar je profesionalni 
aparat, ki ima seveda pregled 
nad vsem, v dominantnem, privi-
ligiranem položaju glede na ne-
profesionalce in nehote, ali kot 
se meni kaže, zelo hote želi odlo-
čati o stvareh, za katere nima pri-
stojnosti. 

Pa konkretno? 
Finančno poslovanje OK 

ZSM ni stvar sekretarja in dveh 
tajnic, ampak stvar predsedstva 
in konference. Ta bi morala 
odločati o tem, kaj je boljše -
dati nekaj sto milijonov za pre-
gradno steno v službenih prosto-
rih ali pa teh istih nekaj sto mili-
jonov nameniti mladinskem ča-
sopisu, od katerega bo širši krog 
mladih kaj imel. Celo leto nisem 
imela vpogleda v finančno stanje 
ali pa so bili podatki napačni. 
Prav tako ne predsedstvo. Potem 
ptujska mladina predsednika in 
Predsedstva ne potrebuje, ne po-
trebuje delegatske baze? 

V letu tvojega predsednikova-
ija je mladinska organizacija ve-
liko delala — bili ste kandidati /a 
liongres 

Mogoče je to samovšečno, am-

pak mislim, da smo res delali. 
Prizadevala sem si uresničiti pro-
gram. Mislim, da je glavna nalo-
ga mladinske organizacije, da se 
osamosvoji, predvsem mišljenj-
sko. Da ne posluša samo tega, 
kar ji reče partija, sindikat, am-
pak ima razčiščeno, kaj mislijo 
mladi, in to mnenje zastopa. 

ZSMS bo morala razmišljati o 
tem, da bo stranka, vendar bo 
morala svojo organizacijo tudi 
prilagoditi, spremeniti. 

Na skupščinskih zborih smo 
predstavili svoj koncept turizma 
ptujske občine, kmetijstva, eko-
logije, pa manjše stvari, na pri-
mer kadrovska stanovanja. Slo 
mi je za to, da mladinci ne bi bili 
samo proti obstoječemu, ampak 
bi imeli tudi svoje predloge. 
Kljub temu da nas ni nihče resno 
jemal, menim, da so nekatere na-
še ideje vseeno uspele. Hlevov v 
Trnovski vasi na primer ni, o 
vzpodbujanju oddajanja zaseb-
nih turističnih postelj se govori, 
o turističnem ministru tudi . . . 
Izvršni svet se za naše mnenje 
sploh ni zmenil, niso nas vabili 
na seje, čeprav smo to zahtevali. 
Mladih enostavno ne vabijo. Ho-
teli smo imeti informacije, ven-
dar so nam dostop do njih bloki-
rali. 

V na.ši občini odstopi s položa-
jev niso pogosti. Kot da je kre-
post, če vzdržiš. .le to posledica 
malega mesta, posebnost našega 
okolja ali kaj drugega? 

Problem je v tem, da tisti, ki 
pridejo na funkcije, nimajo pro-
gramov. Ce imaš program, ki ga 
javno predstaviš, se ga moraš dr-
žati ali pa odstopiti. Pri nas je ve-
liko politikov, ki nimajo progra-
ma, ko pridejo na funkcijo. In če 
nimaš programa, sploh ne veš, 
kaj hočeš, nič se ti ne more po-
dreti, niti nimaš od česa odstopi-
ti. Tudi ne odstopiš, če ne upaš 

povedati, kdo ti meče polena 
pod noge. Ce ne pripraviš pro-
grama, je vseeno, kdo je na polo-
žaju. Takih je veliko, predvsem 
pri mladinskih funkcionarjih, ki 
želijo dobiti le zveze in iti nato 
kam drugam. Mladina jih v bi-
stvu ne zanima. 

Kaj bi spremenila v mladinski 

organizaciji, če bi imela možnost? 
Nekaj je narobe z odnosom 

predsednik, predsedstvo — pro-
fesionalni aparat. Predsednik bi 
moral imeti možnost, da sam se-
stavi svojo ekipo. Konkretni pro-
jekti potrebujejo čisto določene 
sposobnosti ljudi in ne nekih 
drugih. 

Kot novinarka Tednika in Ra-
dia Ptuj si pokrivala tudi mladi-
no, katere predsednica si bila. Bi 
tu potem še lahko govorili o ko-
rektnem poročanju, objektivnosti? 

To je bila po mojem mnenju 
napaka uredništva. Osebno sem 
bila proti. Kar sem pisala, sem 
pisala strogo poročevalsko, se 
pravi brez komentarja. Večini ti-
stega, kar pa je v Tedniku pisalo 
(npr. v Govori se . . . ) , nisem bila 
jaz avtor. Kakšen drug novinar 
bi lahko kaj pokomentiral, bodi-
si v dobrem bodisi v slabem. Jaz 
tega nisem mogla. Reševali smo 
se tako, da smo objavili kakšno 
izjavo predsedstva ali pa sem na-
pisala kaj kot predsednica mladi-
ne, ne kot novinarka. Vendar vsi 
običajno tega niso opazili. Tudi 
vnaprej ne želim pisati o mladi-
ni, da mi ne bo kdo očital pri-
stranosti, maščevalnosti po od-
stopu. 

Politika in novinarstvo sta pre-
pletena. Politika vpliva na delo 
novinarjev, prek medijev kroji ja-
vno mnenje. Se ti zdi, da naši ob-
činski politiki vplivajo na delo 
Tednika in Radia Ptuj? 

Naših politikov lokalni medij 
velikokrat ne zanima. Ne zave-

dajo se moči medijev. Mislim, da 
podcenjujejo Tednik in Radio, s 
tem podcenjujejo občane, kakš-
nih 40.000 bralcev in 100.000 po-
slušalcev. Mislim tudi, da ne po-
znajo zakona o informiranju. 
Ker če bi ga poznali, bi vsekakor 
vedeli, da so dolžni informirati 
ljudi. Redkokomu na vodilnem 
položaju pride kdaj na misel, da 
bi moral poklicati novinarje. 

Zakaj se potem naša medija ne 
razvijata popolnoma samostojno? 
Po mojem se ne. 

Novinarji smo premalo po-
gumni. Moje pisanje o Kozoder-
čevi jami, na primer. Nihče ni 
reagiral. Torej lahko v bodoče 
napišem še dosti bolj ostro, lah-
ko napišem, kar hočem. 

Vendar kot redakcija ne pišemo 
ostro. 

To je po mojem mnenju dedi-
ščina preteklosti. In vpliv malega 
mesta, osebnih odnosov. Mislim, 
da pa bi morali novinarji delati 
prav to in vzgojiti politike. 

Naši politiki ne želijo vplivati 
na ljudi. Zakaj ne? Jih ne potre-
bujejo? 

Ja. Politiki orientirajo svojo 
pozornost navzgor, na medob-
činsko in republiško raven. Ča-
kajo, kaj bo napravil vrh sloven-
ske politike. Zato, ker ne obvla-
dajo situacije, problemov. To se 
je lepo videlo v razpravah o 
amandmajih k slovenski ustavi. 
In če čakaš na slovensko politi-
ko, se z ljudmi sploh ne upaš po-
govarjati o nečem. In na ljudi ne 
želiš vplivati. Najboljše je, da si 
pri miru in tiho. Najbolje se po-
čutiš, če novinarji nič ne pišejo. 

Želiš povedati še kaj? 
Ne. Ali pa mogoče še to: 

upam, da bo O K ZSMS razčišče-
vala stvari, da bo prišlo do tega, 
da bo neprofesionalna ekipa 
uspela prevladati in si podrediti 
profesionalni aparat, česar meni 
ni uspelo. Želim jim veliko uspe-
ha pri tem. 
Pogovor vodila Milena C. Zupa-

nič 

Darja Lukman. (Foto McZ.) 

V vrtu 
Čeprav si suho in toplo ter deževno in hladnejše vreme vse pogo-

steje podajata roki in vse daljše noči dokazujejo že pravo jesen, mora-
mo v OKRASNEM VRTU poskrbeti, da bodo jesenske rastline, ki v 
tem času krasijo naš vrt, skrbno negovane, da bodo tako čim dalje ob-
držale svojo lepoto in predvsem zdrave sklenile rast. 

Trajnicam v tem času vedno hitreje odmirajo zeleni nadzemni 
deli in jih zaradi lepšega videza sproti režemo, pa tudi rastlina bo ta-
ko zdrava. Nasad trajnic lahko pognojimo s svežim gnojem tedaj, ko 
v glavnem poreženi« liste oziroma stebla vsem rastlinam v nasadu. 

Rastline, ki so se preveč razrastle, delimo še v zgodnji jeseni in 
presajamo, da bodo zacvetele že na novem mestu, zlasti če so to spo-
mladi cvetoče trajnice. 

V suhem vremenu še vedno zračimo shrambe, kjer hranimo go-
molje, korenike in čebulnice. Ce le mogoče, odstranjujemo bolne in 
suhe dele ter zemljo, ki smo jo ob spravilu prinesli v shrambo. Kore-
nike in gomolji naj bodo razprostrti v eni plasti, da se bo celotna zalo-
ga temeljito presušila in da bodo odpadli ovojni listi. Dokončno jih 
bomo shranili v zabojčke ali vrečke šele pozimi oziroma takrat, ko jih 
bomo spravili pred zmrzaljo. 

V tem času poskrbimo tudi za grobove, saj tudi nanje sedaj sadi-
mo čebulice spomladi cvetočih cvetlic, površine za zatravljanje pose-
jemo s travami, ki so kot mešanice posebej pripravljene za parkovne 
trate. Pa tudi sajenja vrtnic kot trajnic ne smemo odlagati v novem-
ber, ker takrat zemlja običajno že zmrzuje in bi bil uspeh prepoznega 
sajenj dvomljiv. 

V SADNEM VRTU še vedno obiramo in spravljamo zimske sor-
te jabolk, hrušk in kutin. Zimske sorte moramo obrati in sortirati zelo 
natančno, saj jih bomo vskladiščili za daljše obdobje — za celo zimo. 
Ce sadje pazljivo preberemo, pozimi posebno prebiranje ne bo po-
trebno. Skrbno vskladiščimo sadje ne gnije in ne propada, njegova tr-
pežnost pa je odvisna tudi od tega, kako z njim ravnamo; v shrambi 
ga čimmanj ali sploh ne prelagamo. Sadje moramo vskladi.ščiti pravo-
časno, saj v tem času že lahko tudi zmrzne, če pride do slane. Shram-
bo vedno zračimo samo ponoči. 

Po končanem obiranju moramo odstraniti vse odpadlo sadje, pa 
tudi listje. Ce poleti drevja nismo zaščitili proti škrlupu, moramo list-
je pograbit in sežgati. To listje je namreč leglo za pojav škrlupa v na-
slednjem letu. 

V ZELENJAVNEM VRTU fižol pospravimo takoj, ko se posuši 
luščina stroka. Rastlin ne pulimo, temveč jih odrežemo pri tleh. Fižo-
love korenine so namreč zelo bogate z dušikom in na njih je veliko 
koristnih bakterij, ki jih vrtna zemlja zelo potrebuje. Čeprav pri tem 
ne gre za izredno velike količine dušika, pa je vendarle gospodarno, 
da ga tako ohranimo v tleh, kot pa da ga v povečanih dozah v obliki 
nitratnih umetnih gnojil dodajamo rastlinam. 

Zimsko endivijo vkletimo šele konec oktobra, in če še ni dovolj 
obraščena, jo lahko še nekoliko pognojimo s dušičnimi gnojili. Tisto 
pa, ki jo bomo konec oktobra rabili, začnemo sedaj beliti. Endivija se 
beli 8 do 14 dni. Belimo tako, da gredo prekrijemo s ponjavo ali zuna-
nje liste povežemo v šope, pri čemer pa pazimo, da jo povezujemo le, 
ko so listi suhi, sicer bo pričela gniti. 

Skrajni čas je, da brstičnemu ohrovtu ali popčarju odkrhnemo 
vršičke, da bi se glavice bolje razvijale. 

Napačno je prepričanje, naj bo popčar na svetlobi in da ga j e tre-
ba obtrgati, torej odstraniti liste. Ohlapni listi ščitijo popčarjeve plo-
dove — glavice pred zmrzovanjem, poleg tega pa z obtrgovanjem li-
stov naredimo rane, na katere se naselijo škodljivci in bolezni. 

Ne glede na to, kje in kako bomo hranili rdečo peso, je pri spra-
vilu potrebno posebej paziti, da je ne poškodujemo. Na vsaki naj-
manjši odrgnini ali rani se namreč izteka dragoceni sok, zaradi tega 
pa se bistveno zmanjšata njena kakovost in vzdržljivost. Rdečo peso 
vlaganio najuspešneje v nekoliko vlažno mivko. Sicer pa o spravilu in 
hrambi zelenjave za zimo več v naših naslednjih nasvetih! 

Miran Glušič, ing. agr. 
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Lepote gramozne jame 
v Tržcu so preteklost 
Star pregovor pravi, da je vse dobro, če se dobro konča. Tako je 

bilo tudi z nedavno ekološko katastrofo s pitno vodo na Dravskem 
polju. Mnogi so se šele takrat začeli zavedati, kakšno je življenje brez 
zdrave pitne vode. Vendar mnogi na to že pozabljajo. Morda je bil to 
opomin ali pa uvod v novo katastrofo. Nekatera odlagališča so očisti-
li strupenih snovi, vendar bodimo prepričani, da nastajajo nova v 
»primernejših« krajih. Navadno je to v najčistejšem delu narave. Ce 
so storilci blizu vodnih virov, vržejo odpadke v »naravno kopel«. Tu 
niso izvzeti niti veliki industrijski obrati niti posamezniki. Nič druga-
če se ne dogaja z gramozno jamo v Tržcu. 

Zaradi vse večje onesnaženosti Drave in njenih pritokov se je Ri-
biška družina Ptuj preusmerila v gradnjo ribnikov za prirejo čistih rib. 
Ribe je RD vlagala v vode, ki jih ima v upravljanju, kot kaže, opra-
vljajo Sizifovo delo, vsaj kar se tiče gramozne jame v Tržcu. V Tedni-
ku je že bilo omenjeno, da gramozna jama postaja smetišče. Storilci 
opravljajo svoje delo z nezmanjšano »močjo«. Ta nekoč znani biser 
ptujskega športnega ribištva, kjer so se med naravnimi čistimi bazeni 

in zelenjem prepletale številne poti, kjer je bilo ob sezonah na stotine 
piknikov in tisoče kopalcev, kjer je bil športni ribolov pravi užitek, je 
postaj puščava, smetišče, močvirje . . . 

Že ime gramozna jama pove, da tam izkopavajo gramoz. To delo 
opravlja TOZD Cestno podjetje Ptuj. Toda na kakšen način! V več-
jem delu ribnika so dno »poglobili« na borih 20 cm. V takšni plitvini 
je edino zelenje mulj, ker pomeni smrdečo mlako. Da bo slika popol-
na, so se v plitvino »naselili« odpadki vseh vrst. Kako žalosten je po-
gled na prsta obrežja, kjer so se nekoč med zelenjem spuščale, dviga-
le in ukrivljale ribiške palice. Tudi pri še tako potrebnem gramozu je 
potrebno vsaj malo ekološke zavesti. Ce imajo pristojni delavci izko-
pa načrt izkopavanja, naj ga v interesu družbe, ljubiteljev narave, ribi-
čev in zdrave pameti čimprej vržejo vstran. S tem ribiči (pa ne samo 
ribiči) prav gotovo ne bodo dobili nazaj svoje dobre stare »šoderja-
me«. Toda popolnoma razumljivo je, da RD ne bo več vlagala rib v 
močvirje, ki nastaja. Kdo si ga želi? Tudi grožnje z raznimi inšpekci-
jami so velikokrat bob ob steno. Nihče ne želi groziti. Sicer pa je 
zdrav razum najboljši gospodar človeku in naravi. s . Vičar 

Novice iz občine 
Slovenska Bistrica 

• Impolska folklorna skupina je minuli petek popo ldne nastopila na Fol-
klornem festivalu na Trgu svobode v Mariboru v okviru prireditve »CVETJE, 
SADJE, V I N O - M A R I B O R 1989«. 

• Na vseh osnovnih šolah slovenjebistriške občine so imeli pionirji pionir-
ske konference, na katerih so sprejeli program dela za šolsko leto 1989/90. Na 
večjih šolah so to opravili pionirski delegati, ostali pionirji pa so odšli v naravo. 
Na manjših šolah pa so bili na pionirskih konferencah vsi pionirj i . Po konferen-
ci so organizirali delo v svobodnih dejavnostih in razvedrila. 

• Slovenjebistričani se jezijo, ker pitna voda iz vodnjakov v Šikolah še 
vedno ni pr imerna, sa j pogosto močno zaudar ja po razkužilu. 

• V ponedel jek je končno po večkratnem prestavljanju pričela poskusno 
obratovati nova siovenjebistriška vodarna na potoku Bistrica. Uporabniki vode 
to že težko čakajo , ker upajo , da bo ta voda vendarle boljša od sedanje . Jezi jih 
namreč, da mnogi za vodo odgovorni še niso izkazali prevelike zagretosti za re-
ševanje problema. 

• Siovenjebistr ičane zelo zanima, če bo judoist Filip Leščak postal član 
naše jugoslovanskereprezentance. Ne bi se čudili , če bi izpadel. 

• Reka Dravinja že vrsto let ob deževju prestopa bregove in povzroča ško-
do kmetijstvu in cestam v občini, posebej še v okolici Makol in Poljčan. Tako je 
bilo tudi minuli teden, saj je bila v četrtek ponovno zaprta cesta pri Poijčanah. 
Mnogi so mislili, da bodo letošnje katastrofe spodbudi le , sani ranje Dravinje, pa 
ni nič videti. 

• Prvo oktobrsko nedel jo so Impolčani organizirali pri gradu J5tatenberg 
prvo štatenberško nedeljo. K temu jih je pripravil uspešen Impolov piknik 22. 
septembra. 

• Kul turna skupnost občine obnavl ja del drugega nads t ropja v gradu Slo-
venska Bistrica. V teh prostorih bi na j bila etnološka zbirka, razstava o sloven-
skih buditeij ih in še kaj. Vida Topolovec 

Turistična 
razglednica 

Kaj si misli obiskovalec o ptuj-
skem turizmu oh na le enem šib-
kem žeblju viseči tabli in kaj o naj-
pomembnejšem objektu Ptuja, je 
očitno njegova stvar. Res je sicer, 
da so se temu izvesku pridružila 
čisto sveža platnena oznanila za 
razstavo zlatih predmetov v smeri 
puščice, pa tudi ta so le nekaj 
dni po izobešenju ovila okoli sa-
mih sebe in sedaj ne kažejo več 
ničesar! 

Posnetek McZ 

Avtobus je bi! tako visok, da še na fotografijo ni prišel v celoti. Ste med vožnjo že kdaj gledali televizijo? Mi smo bili spodaj, nekateri 
pa v nadstropju. 

BREZPLAČNI IZLET ŽETALSKIH ŠOLARJEV 

Slovenija je spoznala, 
da ima Haloze 

Smo se zbudili aH samo za hipec predramili iz spanja, ko smo od 
nesreče naprej pričeli gororiti o Halozah — daleč in r blatu? Se je v nas 
vzbudilo samo trenutno sočutje ali pa bo naše zanimanje za haioškega 
človeka preraslo v stalno skrb za razvoj manj razvitih slovenskih pokra-
jin ? Bomo pomagali tako, da bomo človeku podarili ribo ali gabomo na-
učili ribe loviti, kot modro govori kitajski pregovor? Bomo pomagali 
Haložanom — posameznikom aH bomo celotnemu nerazvitemu območju 
pomagali na zeleno vejo? 

Je avtobus — nadstropni, z vi-
deorekorderjem in prijaznimi šo-
ferji — že kdaj peljal samo vas? 
Je Marjetka Falk že kdaj nasto-
pila samo za vaš? Se je opica v 
živalskem vrtu že kdaj guncala 
po kletki samo za vas? Je bila 
Ljubljana bela in sončna samo 
za vas? 

Vse to in še marsikaj drugega 
lepega je bilo prejšnji torek samo 
za šolarje iz Žetal. Bili so na izle-
tu. Pa to ni bil navaden izlet, ka-
kršnih je na stotine vsako leto. 
Tokrat so bili na potepanje po 
Ljubljani povabljeni. 

Vsega skupaj je »kriva« Tanja 
Pirš, urednica Pionirskega tedni-
ka na radiu Ljubljana. Spoznala 
je nesrečo v Halozah, obiskala 
žetalsko šolo in se odločila, da 
pomaga. Telefonirala je sem in 

tja, se pogovorila s tem in 
o n i m . . . in nihče ni rekel ne. 
Kompas je podaril brezplačno 
vožnjo s svojima nadstropnima 
avtobusoma. Mladinska knjiga 
pripravila vsakemu pionirju dari-
la, Cankarjev dom, živalski vrt in 
ljubljanski grad so ponudili brez-
plačne oglede, Marjetka Falk z 
mačjo godbo. Vlado Kreslin in 
Mojca Blažej so brezplačno na-
stopili, Radio Ljubljana je plačal 
kosila v hotelu Slon in izlet je bil 
tu. Šli smo zraven, da tudi vam 
pokažemo, kaj smo počeli. Vse 
fotografije niso uspele, ampak to 
sploh ni pomembno. Glavno je, 
da je uspel izlet. In zanj se žetal-
skih 150 šolarjev darovalcem 
najtopleje zahvaljuje. Še zlasti 
pa tovarišici Tanji z radia, žen-
ski, ki ima polno zamisli in volje, 
da jih uresniči. 

J. Šmigoc 
Neca z mačjo |odboiirVkido Kreslin sta nas navdušila. 

Razstava v Cankarjevem domu kaže najlepše kraje — naše Haloze. Za studio 14 smo že slišali, sedaj pa smo ga tudi spoznali. In če dobro 
pogledate, boste zadaj videli tovarišico Tanjo Pirš (v svetli bluzi). 

Televizijci so nas posneli za oddajo Zdravo, radio Ljubljana, Maribor in 
Ptuj za svoje oddaje, pa še v časopisu bomo Tolikšnih živali pa pri nas res ni. 

Vse živali so prišle gledat. 
Nek tovariš je rekel, da je to Gadafijcra krava. Pa je bila mamina ka-
mela, pravzaprav kamela-on. 
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Vodstvo KZ Škofja lx»ka nas seznanja z organiziranostjo kmetijsko-po-
speševalne službe in kmečkim turizmom. 

Mlekarna KZ §kofja Ix>ka slovi po sveži skuti in Izvrstnih sirih. V Resju pri Podvinu: predstavitev gorenjskega sadjarstva 

.. Gledat kaj dela Gorenje.. 
člani Društva kmetijskih inže-

nirjev in tehnikov Ptuj smo se v 
okviru programa izobraževanje 
15. septembra podali na Gorenj-
sko z namenom, kot je naslovljen 
zapis: Gledat, kaj dela Gorenje. 

Območje t u j s k e g a in Drav-
skega polja je zaradi dobrih pe-
doloških in klimatskih razmer 
znano po tržni pridelavi krom-
pirja. S pridelki ne moremo biti 
zadovoljni, ker nam ga občutno 
zmanjšujejo virusne bolezni in 
ker ne posvečamo dovolj pozor-
nosti redni zamenjavi kakovost-
nega semena. To ugotovitev nam 
je potrdil obisk v Sloveniji in Ju-
goslaviji največjega prideloval-
nega središča brezvirusnega se-

menskega krompirja pri Kmetij-
sko-živilskem kombinatu Kranj, 
na obratu Šenčur. Proizvodnja 
brezvirusnih sadik po sortnem iz-
boru za naša pridelovalna ob-
močja najboljših sort krompirja 
poteka v Šenčurju po vrhunski 
laboratorijski tehnologiji. Vodja 
proizvodnje ing. MASA VODE-
NI K nam je razložila postopek 
laboratorijskega pridelovanja 
brezvirusnih sadik krompirja. 
Brezvirusno seme krompirja pri-
dobivajo po svetovno doslej naj-
sodobnejši metodi, ki skrajšuje 
postopek s 6 na 3 leta, to seme 
pa potem razmnožujejo na svo-
jih poljih na površini 200 ha v 
štiriletnem kolobarju pšenica — 

koruza ~ pšenica — krompir. 
Osrednji obisk je veljal Kme-

tijski zadrugi Škofja Loka, ki po 
svoji velikosti sodi med srednje 
velike zadružne organizacije na 
Slovenskem. Po svoji organizira-
nosti in uspešnosti je karakteri-
stična za razmere hribovskega 
kmetijstva v ostrejših klimatskih 
in drugih naravnih okoliščinah 
pridelovanja ter najuglednejša, s 
staro in utrjeno tradicijo zadru-
žne organiziranosti Turizem ima-
jo razvit na 14 kmetijah in ga vo-
di pospeševalka ing. Majda LU-
ZNAR. 

Organizacijo kmetijske zadru-
ge v Skofji Loki nam je predsta-
vil njen dolgoletni direktor ing. 

Knžnik, kmetijsko pospeševalno 
službo pa vodja mag. Kumer, ki 
je poudaril, da jo kmetje dosled-
no upoštevajo in da brez dosled-
nega strokovnega pospeševalne-
ga dela ne bi dosegali zlasti na 
področju živinoreje in pridelova-
nja krme tako dobrih proizvod-
nih rezultatov, kot jim to že dol-
ga leta uspeva. Po sprejemu na 
sedežu zadruge je sledil še ogled 
škofjeloške mlekarne, ki ima let-
no kapaciteto okrog 6 milijonov 
litrov mleka letno. Mlekarna se 
ukvarja poleg dodelave konzum-
nega mleka še z izvrstno proiz-
vodnjo skute in sirov. 

Končno pa smo si še ogledali 
plantažne nasade jablan v Resju 
pri Podvinu. 30 ha velik jabolčni 
nasad, ki ga že dolga leta uspe-
šno vodi znani gorenjski sadjar 
ing. Benedičič, je edini plantažni 
nasad na Gorenjskem. 

Klimatske razmere na Gorenj-
skem sicer ne ustrezajo pridelo-
vanju sadja, le območje RESJA, 
ki je naravno omejeno z gozdovi, 
še ustreza pridelavi jabolk. V tem 
nasadu je mogoče spoznati, da je 
z doslednim strokovnim delom 
mogoče tudi v nekoliko ostrejših 
prirodnih razmerah doseči trajno 
in kvalitetno pridelavo zahtev-
nejših kultur kmetijske proizvod-
nje. 

Društvo kmetijskih inženirjev 

in tehnikov Ptuj, ki šteje več kot 
300 članov, je najštevilnejše, pa 
brez lastne hvale tudi najuspeš-
nejše društvo na Slovenskem. 
Vso skrb posvečamo strokovne-
mu izpopolnjevanju članstva s 
predavanji o novostih na po-
dročju raznih tehnologij kmetij-
ske pridelave, predelave in živi-
noreje ter ogledov objektov do-
ma in v tujini. Da je to prava 
usmeritev za delovanje društva, 
nam priča vseskozi velik interes 
mladih kmetijskih strokovnjakov 
za delo v društvu in udeležbo pri 
F>osameznih aktivnostih. Za veli-
ko večino članstva so aktivnosti, 
ki jih pripravlja društvo, edina 
možnost spoznavanja z drugimi 

kmetijskimi panogami ter pogled 
prek plota, kaj dela sosed. 

Tokratne enodnevne stroko-
vne ekskurzije se je udeležila 
skoraj tretjina članstva KIT Ptuj. 
Z nje smo se vrnili z enotno ugo-
tovitvijo, da je bila kot vse dose-
danje strokovno dobro organizi-
rana in uspešna, za kar gre vse 
priznanje vodstvu društva kot or-
ganizatorju in turstičnemu vodi-
ču tov. Pucku, ki nam je spotoma 
natresel mnogo zanimivosti naše 
ožje domovine. Gostiteljem za 
njihov prijazen sprejem in stro-
kovne predstavitve ter KZ Škofja 
Loka za pogostitev lepa hvala. 

Tekst in fotografije: 
Miran Glušič, ing. agr. 

Vsa jabolka, pridelana v Resju, potrošniki odkupijo neposredno v sadov-
njaku. 

Prvi oktobrski dnevi so namenjeni otrokom 
Prvi teden v mesecu oktobru je teden otroka, pr-

vi ponedeljek v oktobru pa mednarodni dan otro-
ka. Leto 1979 so Združeni narodi proglasili za 
Mednarodno leto otroka in začeli desetletje otro-
ka. Otroka so postavili v središče pozornosti sveta, 
prizadevanja za njegovo blaginjo pa razglasili za 
človečansko dolžnost. Posebej so opozarjali na ob-
veznost do otrok, ki so zaradi najrazličnejših vzro-
kov danes prikrajšani za otroštvo in jutri za bodo-
čnost. Teh otrok je v tem obdobju, ko končujemo 
desetletje otroka, še veliko. Zato bodo združeni 
narodi v letošnjem letu sprejeli posebno Konven-
cijo o pravicah otrok, s katero bodo dopolnili že 

30 let staro Deklaracijo o pravicah otrok. 
Koordinacijski odbor za vprašanja naših delav-

cev na začasnem delu v tujini pri republiški konfe-
renci socialistične zveze delovnih ljudi bo v letoš-
njem tednu otroka posebno pozornost namenil 
zdomskim otrokom in njihovim težavam. Na to te-
mo je tudi pripravil okroglo mizo. Take in druga-
čne okrogle mize bodo uspešne le v primeru, da 
jim bodo sledila dejanja. 

V naši vsakdanji praksi 
pa se pogosto dogaja, da smo polni besed in 
obljub, za kaj več pa nam že zmanjkuje poguma in 
konkretnosti. 
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Letos ugodno 

za buče 
Poleg spravila vseh ostalih 

poljščin in drugih pridelkov je 
sedaj tudi čas pospravljanja buč. 
Te so imele v letošnjem ne pre-
vročem in vlažnem poletju ugod-
ne razmere za rast, tako da je pri-
delek dober, so nam povedali v 
Kmetijski zadrugi l^uj. 

Na 40 ha njiv njihovih koope-
rantov bodo pridelali kar za 
12.000 1 izvrstnega bučnega olja 
bučnic. KZ jim je dala seme in 
tudi spravilo imajo brezplačno. 
Zato dobijo za kilogram prvora-
zrednih bučnic 15.000 in za kilo-
gram drugorazrednih 13.000 di-
narjev. Drugačne pa so odkupne 
cene za pridelovalce, ki niso nji-
hovi kooperanti. Ti lahko proda-
jo suhe golice po 45.000, suhe 
bučnice z lusko pa po 23.000 di-
narjev za kilogram. 

Tako eni kot drugi pa lahko 
bučnice zamenjajo tudi za olje 
— 2,70 kg bučnic za liter dišeče-
ga bučnega olja, ki ga pridobiva-
mo le v severovzhodni Sloveniji 
in v južni Avstriji. 

McZ 

V Bišu pomagajo tudi najmlajši. 
(Foto: McZ.) 

Rekorderji res niso. Ob zadovoljstvu pa se seveda prileže pivo. 

Gobarska 
sezona 

Mokrega in muhastega poletja 
prav gotovo nihče nima rad. Ško-
duje poljščinam, vinogradom in 
še bi lahko naštevali. Ko pa posi-
je sonce, pa se izkaže, da je od 
vsega dežja vendarle nekaj kori-
sti. Gobarji vedo, da je to sezona 
za gobe. Kljub temu si mnenja 
nasprotujejo. Rastejo ali ne ra-
stejo? Najbolje je, da se človek 
sam prepriča. Tako so storili za-
konca Vajdič in njun prijatelj Fe-
liks. Pravijo, da so nabrali »še 
kar«. Vsega niso pokazali, kajti 
»marele« in »dedeki« niso za 
javnost. 

S. Vičar 

Dve jabolki — kilogram 

Zadovoljni lastnik. (Foto McZ.) 

Saj ne trdimo, da ni veliko 
pridnih in skrbnih vrtnarjev in 
sadjarjev, vendar je naključje ho-
telo, da smo obiskali Janka Do-
kla v Rogoznici. Po dolgoletnem 
delu v tozdu Sadjarstvo K K Ptuj, 
tudi tam so pridelovali izredno 
kakovostno sadje, pripoveduje, 
je sedaj upokojeni Janko Doki 
tudi okoli domače hiše zasadil 
več sort jablan. Letos je sorta 
mutcu dala velikanko, težko 54 
dekagramov. Tudi sorte gloster, 
jonagold, zlati delišec in idared 
so mu zelo dobro obrodile, tako 
da bo nekaj jabolk tudi prodal. 
Pravzaprav njegova žena, ki Čez 
vse leto prodaja doma pridelane 
vrtnine na ptujski tržnici. 

McZ 

Klopotec-velikan tudi na polju 

Ne vem, kaj sicer varuje klopotec v Vidmu, ki sto-
ji sredi koruze, pese in drugih poljščin, ampak 
grozdja gotovo ne. Pa ga je lastnik Anton Vidovič iz 
Vidma 28 najverjetneje postavil v spomin na svojo 
mladost, ki jo je preživel v Halozah. Tako pa vrtenje 

sedemmetrskih vetrnic in ropotanje betov tudi nas 
»polance« spomni, da je jesen že tu in da bi bilo 
vredno oditi na krajši sprehod v brege pokusit, kak-
šna bo letošnja letina . . . (Posnetek: jš.) 
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Petindvajset let radioamaterstva 
v Ormožu Brez dvoma je za radioamater-

je iz Ormoža velik uspeh, če ob 
petindvajsetletnici delovanja nji-
hovi člani na zveznem tekmovna-
ju osvojijo šest medalj, njihova 
članica Martina Puklavec pa se 
je udeležila generalke svetovne-
ga tekmovanja v Pragi. V minu-
lih petindvajsetih letih je ta da-
nes zelo uspešen radioklub doži-
vljal vzpone in padce. 

Njihov začetek sega v 1964. le-
to, ko je bila 21. januarja ustano-
vna skupščina Radiokluba Or-
mož ob devetnajstih članih in 
predstavnikih Radiokluba iz Ptu-
ja in Slovenske Bistrice ter ob-
činskega odbora Ljudske tehni-
ke. Za prvega predsednika je bil 
izvoljen Drago Turin iz Ormoža, 
za tajnika Ivo Svajgel in za bla-
gajničarko Karla Turin. Omeniti 
moramo, da se je pričelo radioa-
matersko v Ormožu razvijati s 
prihodom Draga Turina iz Slo-

venske Bistrice; z radioamater-
stvom se je ukvarjal že prej. 

Po ustanovitvi Radiokluba Or-
mož se mu je pridružila še sekci-
ja iz Središča ob Dravi, ki pa je 
pripadala ptujskemu Radioklu-
bu, vendar o tej sekciji ni ohra-
njene dokumentacije. Delali so 
na dotrajani radijski postaji, spo-
sojeni od ptujskega radiokluba, 
pa še to so morali kmalu vrniti. 
Središko sekcijo je vodil Franc 
Novak. 

Kmalu je v težave zaradi po-
manjkanja denarja zašel tudi or-
moški radioklub in nastalo je 
osemletno zatišje. Da je bilo za 
radioamaterstvo precejšnje zani-

manje tudi v letih, ko radiklub ni 
deloval, pove podatek, da so se 
na tem področju pojavili samou-
ki, ki so delovali na srednjeva-
lovnem področju. Po zadušitvi 
piratskega delovanja posamez-
nih radioamaterjev so se ti začeli 
zbirati okoli Ivana Švajgla in ta 
je z veliko vloženega truda v letu 
1978 ponovno aktiviral radio-
klub ter ga poimenoval po na-
rodnem heroju Jožetu Kerenči-
ču. 

Ves čas delovanja, razen zad-
njih nekaj let, je bil glavni pro-
blem ob denarju tudi prostor. Se-
daj imajo radioamaterji stalni 
kotiček v domu društev, kjer so 
za ureditev okolice in svojega 
kluba opravili mnogo udarniških 
prostovoljnih ur. V klubu so po-
stavili kratkovalovno postajo 
TRIO TS 510, kasneje se ji je pri-
družila še UKW postaja FT 225. 

Radioamaterji so se aktivno 
vključevali v številne akcije v 
krajevni skupnosti in navezovali 
stike s svetom za ljudsko obram-
bo pri skupščini občine Ormož. 
Njihova prizadevanja pri razvija-, 
nju radioamaterstva je velikodu-
šno podprla tudi Tovarna Jože 
Kerenčič. V prizadevanjih za šir-
jenje tehnike med šolsko mladi-
no jim v zadnjem času finančno 
pomagata tudi raziskovalna in 
izobraževalna samoupravna inte-
resna skupnost. 

Uspehi v minulih letih 
O njih bomo zapisali bolj na 

kratko, nekaj več prostora bomo 
namenili letošnjim. 

V letu 1966, marca, je na med-
narodnem tekmovanju Drago 
Turin osvojil prvo mesto med ju-
goslovanskimi radioamaterji. V 
napornem in dolgem tekmova-
nju jugoslovanskih radioamater-
jev Teden bratstva in prijatelj-
stva je Drago prav tako zasedel 
prvo mesto. Med številnimi di-
plomami velja posebej omeniti 
WAC diplomo, ki jo je Drago 
prejel za potrjene radijsek zveze 
z vsemi kontinenti. 1982. leta je 
Zvonko Bešvir v najdaljšem ju-
goslovanskem tekmovanju »ku-
mulativni contest«, ki je trajalo 
cele tri mesece, osvojil odlično 
drugo mesto. Naslednje leto sta 
Vera in Ivan Lazar v istem tek-
movanju osvojila prvo mesto 

med ekipami. Lansko leto sta Jo-
že Kosi in Ivan Švajgl v UKW 
tekmovanju Vojvodanski okto-
bar dosegla tretje mesto med ra-
dioklubi. Med mladimi se je že v 
1984. letu izkazala Martina Pu-
klavec, ki je skupaj z Davidom 
Petkom na republiškem AGR 
tekmovanju dosegla ekipno tre-
tje mesto v razredu pionirjev. 

Uspehi radikluba Ormož v letu 
1989 

Uspehi v letošnjem letu niso 
prišli sami od sebe, temveč se kot 
rdeča nit vlečejo še iz prejšnjih 
let. Tudi v lanskem letu so Marti-
na Puklavec, njen brat Božo, 
Sandi Šterman in še nekateri 
drugi prinašali z najrazličnejših 
tekmovanj številne medalje in 
priznanja. Letos pa so ti uspehi 
resnično sijajni. 

29. aprila je potekalo v Ormo-
žu regijsko tekmovanje radioa-
materjev v iskanju skritih oddaj-
nih postaj na terenu. Tekmovalo 
je 15 tekmovalcev v štirih katego-
rijah. Ormoški radioamaterji so 
dosegli naslednje rezultate: med 
pionirji prvo mesto Sandi Šter-
man, drugo Mojca Kosi, pri žen-
skah Martina Puklavec prvo in 
Doris Žunec dugo mesto, pri se-
niorjih Božidar Puklavec prvo in 
Leon Potočnik drugo mesto, pri 
veteranih pa je Ivan Lazar zase-
del prvo mesto. 

6. junija se je s pionirskega dr-
žavnega prvenstva, ki je bilo v 
Kragujevcu, vrnil Sandi Šter-
man, ki je dosegel drugo mesto. 
10. junija je v Logatcu potekalo 
republiško tekmovanje v amater-
ski radiogoniometriji. Iz ormo-
škega radiokluba so se tekmova-
nja udeležili Jože Kosi — vodja 
ekipe, Martina Puklavec in Do-
ris Žunec v kategoriji žensk ter 
Božidar Puklavec v kategoriji se-
niorjev. Najbolje se je odrezala 
Martina Puklavec in osvojila sre-
brno medaljo, Božidar Puklavec 
se je uvrstil na tretje, Doris Žu-
nec pa na odliči^o četrto mesto. 

Brez dvoma je bilo zelo zani-
mivo na 33. zveznem tekmovanju 
v amaterski radiogoniometriji, ki 
ga je organizirala Zveza radioa-
materjev Jugoslavije na Plitvicah 
od 22. do 25. junija. Udeležili so 
se ga trener Jože Kosi in tekmo-
valci Božidar Puklavec, Martina 
Puklavec in Sandi Šterman ter se 
vrnili v Ormož kar s šstimi meda-
ljami. Tri je prinesla Martina — 
srebrno in bronasto v tekmova-
nju za posameznike in zlato v 
ekipnem tekmovanju. 

Ker pa so Cehi prihodnje leto 
gostitelji mednarodnega radioa-
materskega tekmovanja, so pri-
pravili letos avgusta neke vrste 
generalko in povabili na predtek-
movanje vso svetovno elito (ne-
kaj tudi zaradi tega, da vidijo, 
kje so sami na tem področju). V 
njej je tudi Martina Puklavec iz 
Ormoža. Na kratkovalovnem od-

dajniku je bila med posamezniki 
15. in najboljša Jugoslovaka, na 
srednjevalovnem oddajniku 18. 
in druga najboljša Jugoslovanka. 

/ a vsa takšna srečanja klubom 
največkrat zmanjka denarja. Tu 
di Martina je morala imeti spon 
zorje, kljub temu da je odhod v 
Prago delno krila Zveza radioa-
materjev Jugoslavije. Denar za 
njen odhod je prispevala Tovar-
na sladkorja Ormož, v obratu 
Tonose v (5rmožu pa so ji sešili 
lepo novo trenerko. 

Kdo je pravzaprav Martina Pu-
klavec? 

Simpatična deklica, srednje-
šolka, ki obiskuje drugi letnik 
administrativne šole v srednje-
šolskem centru v Ptuju, doma pe 
je s Hardeka. Za radioamater-
stvo jo je navdušil sosed Jože 
Kosi, ki je že dolga leta mentor 
vsem mladim radioamaterjem na 
osnovni šoli Ormož in gonilna si-
la ormoških radioamaterjev. 

Vprašala sem jo, kako dolgo se 
še namerava ukvarjati z radioa-
materstvom. Povedala je, da vsaj 
do konca srednje šole, dalje pa 
ne ve, odvisno od tega, kako bo 
pač potekalo njeno življenje. 

Še bodo tekmovali > 
Ormožani odidejo konec sep-

tembra na republiško tekmova-
nje na UKW oddajnikih v Dom-
žale; letos je organizirano prvič. 
14. oktobra pa bo v Novem me-
stu tekmovanje, prav tako repu-
bliško, na kratkovalovnem odaj-
niku. Upamo, da se bodo vrnili s 
priznanji in medaljami. V zim-
skih mesecih pa pride na vrsto 
veliko dela v klubu, predvsem 
usposabljanje mlajših članov ra-
diokluba. 

Vida Topolovec 

Najuspešnejša je Martina Pukla-
vec — medalje iz državnega pr-
venstva v Plitvicah 

Tik pred startom v lovu na skriti oddajnik. 

Del slovenske reprezentance na Plitvicah, med njimi so tudi Ormožani. 

Bodo poljski državljani 
še prodajali na ptujski 

tržnici? 
Poljski državljani so v zadnjem času dobesedno zasedli 

ptujsko tržnico in še nekatera druga območja in so na veliko 
prodajali svoje izdelke. Njihovo priljubljeno prodajno mesto je 
tudi na parkirišču ob ptujskih toplicah. 

Naši zakonski predpisi ne dovoljujejo tujim državljanom 
prodaje na ozemlju Jugoslavije. Zato je občinski izvršni svet 
sklical pogovor s predstvniki inšpekcij, sodišča za prekrške, po-
staje milice in komulne organizacije oziroma njene temeljne or-
ganizacije Komunalni servisi, da ukrepajo skladno s predpisi. 
Ob tej priložnosti so v precep vzeli tudi prodajo sadja in zelenja-
ve ob magistralni cesti Hajdina — Macelj, kjer gre prav tako za 
nedovoljeno prodajo. 

Poljski državljani pri nas ne prodajajo od danes, zato se sa-
mo po sebi vsiljuje vprašanje, ali je res nujno nekoga spomniti 
na njegovo dolžnost. 

MG 

Agencija s ponudbo domačih lepot 
v Cakovcu so v ponedeljek ustanovili turistično agencijo UNI-

ONTURIST. Zanimivo je, da v njej ne bodo ponujali bogastva dru-
gih, temveč svoje. Prepričani so, da bodo uspeli, saj jim pomagajo go-
stinski, turistični in drugi strokovnjaki. Ob odprtju so se pokazali z 
zanimivo ponudbo Medimurja: skozi Medimurje v pesmi in hrani, 
ponudbo ribišk^ega, lovskega turizma ter ponudbo nekaterih drugih 
danosti. mG 

40 let gasilcev iz Sel 
Tudi člani gasilskega društva na Selah so slavili pomemben jubilej 

— 40-Ietnico društva, ki je svoj obstoj zagotovo upravičilo. Slavja so se 
udeležili tudi okoliški gasilci iz Tržca, Leskovca, Podlehnika in Turnišč. 
Vsi skupaj so se zbrali pred gasilskim domom in domom krajanov v Se-
lah. Zbrane je najprej nagovoril sedanji prMsednik društva Maks Čoh, 
zanimivo kroniko društva pa je prebral Mirko Selinšek, eden najstarej-
ših in a!'tivnih članov. 

v imenu Zveze gasilskih društev občine Ptuj je slavljencem čestital 
poveljnik Ciril Murko, ki je izročil jubilejna priznanja ter 25 spričeval 
izprašanim častnikom gasilstva. Qjyj 

(Foto: M. Ozmec) 

Zahvala 
v Tedniku z dne 14. 9. 1989 je bil objavljen čla-

nek o prazniku KS Olge Meglič in s tem v zvezi je 
hi omenjen pohod po poteh kozjanske čete na Je-
lovic^ ki ga organizira K K SZDL KS Olge Me-
glič. Čutim se odgovorno, da o pohodu povem še 
l^aj več oziroma omenim vse tiste, ki so pripomo-
gli, da smo pohod sploh lahko organizirali in iz-
vedli. Tisti, ki se lotijo takšnih in podobnih nalog, 
vedo, da je pri organizaciji potrebno veliko ljudi, 
ki so pripravljeni delati in pomagati. Zato se sedaj 
posebej zahvaljujem za pomoč pri izvedbi pohoda 
učencem in tovarišicam iz osnovne šole Žetale in 
predstavnikom KS Žetale. Ob doživeto izvedenem 
l^ulturnem programu in bogati malici, ki so nam jo 

pripravili v Žetalah, snio preživeli lepo in prijatelj-
sko srečanje s krajani Žetal. Pri organizaciji poho-
da pa so sodelovali še: osnovna šola Hajdina, os-
novna šola Sela, KS Dolena, ptujski taborniki, 
garnizon Dušana Kvedra, gasilsko društvo, osno-
vna šola in KS Majšperk, Tilčka Lončarič ter go-
spodinje iz Žetal in Dolene, ki so pekle kruh, Vod-
pa skupnost in seveda naši krajani. Za vse skupaj 
se vsem omenjenim še enkrat toplo zaH^aljujem in 
želim, da bi naše sodelovanje ostalo še naprej tako 
uspešno. Lep pozdrav. 

Predsednica K K SZDL 
KS Olge Meglič: 

Vida Grdiša 

JANKO BEZJAK PRAVI: 

»Zmajarstvo je kot vsako 
drugo letenje. . ,« 

To poletje so se organizirali 
tudi gorišniški zmajarji. Usta-
novili so društvo, v katerem je 
sedaj deset članov in imajo šest 

motornih zmajev. V času nasta-
janja društva so organizirali tu-
di mednarodni zmajarski mi-
ting. Osnovni namen povezo-
vanja je uresničevanje skupnih 
in posamičnih interesov. Dru-
štvo naj bi po besedah Janka 
Bezjaka, predsednika in, kot 
pravijo nekateri, »duše« vsaj 
polovice slovenskih zmajerjev, 
delovalo kot klub dobrih prija-

teljev, v katerem bodo izmenja-
vali znanje in se izpopolnjeva-
li. Poleg motornih zmajaijev so 
člani lahko tudi drugi, ki spre-
jemajo društvena pravila. 

Novoustanovljeno društvo 
ima podobne težave kot druga 
društva — nima denarja. Člani 
društva letijo s svojimi zmaji. 
Cena enega je od 2000 do 
20.000 nemških mark. Nekateri 
letijo z doma narejenimi zmaji. 
Z njimi so leteli že pred dva-
najstimi leti, ko so prvič polete-
li z okoliških hribov (Borla, 
Vurberka in nad letališčem 
Moškajnci). Janko Bezjak pra-
vi, da lažje poletijo in pristaja-
jo na ravnini. 

Kako je biti motorni zmajar: 
»Letenje z zmajem je kot vsako 
drugo letenje z motornimi leta-
li. Motorni zmaj je najbolj po-
ceni priprava za letenje,« je po-
vedal Janko Bezjak. Minula so-
bota in nedelja sta bili zanj iz-
redno naporni, saj je sodeloval 
na mitingu v Ajdovščini. Takih 
in podobnih srečanj se bodo 
gorišniški zmajarji, ki imajo se-
dež v Gajevcih 17 b, še udele-
ževali. Sedaj, ko so organizira-
ni in povezani v društvu, bo ve-
liko lažje delati. Pri delu so jim 
in jim še ppmagajo tudi člani 
ptujskega aerokluba. 

MG 

JanCo Bezjak, najbolj znani 
zmajar v ptujski občini. Doslej 
je izučil že 30 vaditeljev. 

Med poletom. (Posnetek: Laura, Gorišnica)^ 
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Dober den. jaz pa v gorico grem. Kaj hom pa dela! tam ? 
Bral ga ne hom sam. Po gorici homo hodili, grozdeke trgali, pili. 
dobro jeh in se veselili. Zvečer pa prešali in stiskali, zapeli in še 
vriskali. Sladek mošt bo v sodi brundal, jomral ino kvakal. Luj-
zek naš pa žmeino čakal, da i svet Martin prišel in iz mošta vin-
čeka spočel... 

Juhuhu, kak je puta žmetna. samo hoj malo jih je letos. 
Najpret so se grozdeki osipali že gdo so cveli. po t H jih je fcoj še 
toča potukla, na kunci pa so še nekšni bolezenski držovno škod-
ljivci grozdje napadnoli. Boj sma z Mico špricala in švicala. hoj 
nama je grozdje vrag jemal. Vidite, tak vam je to s totim vino-
gradništvom. Nič ne gre tak kak bi človik rad. Celo leto rintaš. 
na kunci pa kumer tejko mošta in vina dobiš, kejko si Švica pre-
toča. Pa se človik tolaži, da hode mogoče drugo leto bojše. Tak 
se tolažimo iz leta v leto, želje pa se kumer vsokih por let izpuni-
jo. Enkrat zimska pozeha. te spomladanska pozeba. potli toča. 
gniloba in še ves vrag fcoj. 

Ja, zdaj tote dneve si vinski švicari resen lepo vremen želi-
mo. Nega lepšega pogleda na toten luben sveti za tiste, ki v gori-
cah rovlemo, kak je s suncom obsijano grozdje v jesenski gori-
ci. Če je poleg še kejko tejko vredik, poštena in zadovoljna ženska 
z vsemi jagodami, ki tudi morejo primerno okrogle biti. te pa je 
za moškega pogled za toto naravo še dosti lepši. 

Drogi brolci. ne smete mi zamerti. če sen zaj v cajti trgotve 
malo boj vinogradniško razpoloženi. To pa je posledica totih dej-
stev: »Oča in mati sta me v gorici naredla. mati so me tam rodi-
h, v gorici sem ha prvič na Mici. vmrja pa bom te vena v vinski 
pivnici. Eto ti ga na. Kak pa kaj ustavni amendmaji. Bravo naši. 
dobro so se držah tam doh v Belgradi. Samo tam na jugi so nas 
fejst narobe zastopli. Pa kaj si čemo, bodo že spoznali, ke nikumi 
nič slabega nečemo. Srečno vaš AMEN-DMA LUJZEK. 
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Drava še naprej uspešna 

v drugem kolo I. republiške li-
ge v judu je bila Drava ponovno 
uspešna. Na »vročih« blazinah v 
Slovenski Bistrici je premagala 
ekipi Impola in Gorišnice. Zra-
ven močnih nasprotnikov so se 
borili tudi proti pristranskemu 
sojenju sodnikov Selesa iz Celja 
in Mohorka iz Maribora. 

Tekmovalci Drave so v sreča-
njih z močnima nasprotnikoma 
potrdili dobro pripravljenost, ob 
objektivnejšem sojenju pa bi lah-
ko bile zmage še višje. 

Rezultati: Drava—Gorišnica 
9:5 (37:17); zmagali so Seneko-
vič, Vidovič, Tomažič in Murko, 
neodločeno se je boril Harter. 
Nastopila sta še Javornik in Le-
tonja. 

D r a v a - I m p o l 8:6 (18:10); 
zmagali so Javornik, Letonja in 
Murko, neodločeno sta se borila 
Senekovič in Cuš. Nastopila sta 
še Harter in Vidovič. 

Ekipa Impola je nastopila s 
prvo postavo, v kateri sta manj-
kala le olimpijca Očko in Leš-
čak. 

Gorišnica—Impol 2:12 
(10:40); za ekipo Gorišnice je 
zmagal Miloševič, nastopili so še 
Blažič, Kostevc, Kojc, Ličina, 
Plošenjak in Tajhman. 

Peter letenja (desno) je eden močnih stebrov ptujske ekipe, ki cilja na 
zvezno ligo. 

Ormož zmagal v Ajdovščini 
v tretjem kolu prvenstva v re-

publiških rokometnih ligah so za 
največje presenečenje poskrbeli 
igralci Ormoža z zmago v Ajdov-
ščini. Domačine, ki sodijo med 
boljše ekipe prve republiške lige, 
so presenetili in popolnoma za-
služeno premagali z 19:17. Izka-
zali so se zlasti z igro v obrambi, 
svoj dan pa je znova imel vratar 
Gaberc. Najboljši strelci so bili 

Vincek s šestimi, Rajšp s štirimi 
in Hedžet s tremi zadetki. Zani-
mivo je, da sta na vrhu prve re-
publiške lige Inles in Ormož, ki 
sta včeraj v Ribnici odigrala zao-
stalo srečanje prvega kola. 

Članice Drave so gostovale v 

Izoli, kjer jih je po boljši igri v 
drugem polčasu domača ekipa 
premagala s 26:19. Mumlekova 
je dosegla 6, Radanovičeva in 
Gomilškova pa po 4 zadetke. 
Drava je trenutno zadnja. 

Člani Drave so v soboto v dvo-
rani Center z 29:24 premagali 
borbeno in zelo ostro ekipo iz 
Gornje Radgone. Ptujčani so za 
odločitev potrebovali dvajset mi-
nut dobre igre v drugem polčasu, 
ko so povedli z desetimi zadetki 
razlike. Najbojša strelca sta bila 
Vrtarič z desetimi in Sagadin z 
osmimi zadetki. 

Člani Velike Nedelje so v svoji 
dvorani s 26:18 premagali mlado 
ekipo Aero—Celja. Mesarec je 
dal osem, Preac 5, Zorli pa štiri 
zadetke. 

K. 

Prihodnja srečanja 
Člani Ormoža se bodo v sobo-

to ob 19. uri v Mestni grabi po-
merili s Ferotehno iz Izole (v pri-
meru dežja bo tekma v Veliki 
Nedelji). Članice, Drave bodo 
gostovale v Ljubljani, člani v 
Murskih Črncih, Veliko Nedeljo 
pa čaka derbi na Ravnah z do-
mačim Fužinarjem. j 

Potočnjak zaključuje akcijo na tekmi s Krškim v Mestni grabi 
(Foto: I. kotar) 

Poraza Drave 
in Središča 

Naša območna nogometna li-
gaša sta včeraj izgubila na svojih 
igriščih. Dravo je v Ptuju z 2:1 
premagala Beltinka, Središče pa 
s 3:2 Nafta. 

Srečanje v Ptuju si je ogledalo 
prek 300 gledalcev, med katerimi 
je bilo veliko zelo konkretnih na-
vijačev gostov. Ob njihovi bučni 
podpori so gostje dobili prvi del 
z 2:0. V drugem polčasu so do-
mačini zaigrali zelo borbeno in 
kljub izključitvi Potočnika, ki je 
udaril nasprotnega igralca, zni-
žali na 1:2, več pa niso uspeli. 

V petem kolu medobčinske li-
ge so bili doseženi naslednji izi-
di: Hajdina—Gorišnica 0:0, 
Stojnci —Slovenja vas 1:3, Impol 
Osankarica — Pragersko 3:1, 
Markovci Boč 1:3, Aluminij— 
Skorba 1:1 in Hajdoše—Gerečja 
vas 1:0. Vodi Boč z desetimi to-
čkami pred Hajdošami, ki jih 
imajo osem. 

V nedeljo bo v Ptuju gostovala 
Dravinja, Središče pa bo gosto-
valo v Zagorju. 

l.k. 

Drugo mesto za 
Vrbančiča 

VVrsar ju je bilo tekmovanje 
motornih pilotov za 23. Fizirjev 
pokal, ki šteje tudi za državno 
prvenstvo v motornem letenju. 
Tekmovanje sestavljajo tri preiz-
kušnje in sicer izvidniško letenje, 
časovna kontrola in pristajanje 
ob različnih pogojih. Najbolje se 
je odrezal Celjan Bauer, drugi pa 
je bil Tomi Vrbančič iz Aeroklu-
ba Ptuj. V posameznih discipli-
nah je bil isti vrstni red v izvidni-
škem letenju in časovni kontroli, 
v pristajanju pa je najbolje šlo 
Božiču iz Banja Luke. 

l.k. 

Dve medalji 
za veterane 

Ptujski starejši strelci so na re-
publiškem prvenstvu za veterane 
osvojili dve medalji. Srebrno si 
je s pištolo drulov pristreljal 
Stanko Pulko, bronasto pa z zra-
čno puško Konrad Kramberger. 

Klub borilnih veščin 
v ptujskem klubu borilnih ve-

ščin redna vadba teče že dalj ča-
sa in to v telovadnici osnovne šo-
le Olge Meglič. Treningi kot obi-
čajno vsebujejo samoobrambo,' 
karate, full kontakt, semi kon-
takt, boks in kung fu ter so raz-
deljeni po starostnih kategorijah. 
Vadijo vsak ponedeljek in sredo 
od 18. do 20. ure. Če koga izmed 
vas mika takšna vadba, se jim 
pridružite. 

l.k. 

Zmagali Ptujčani 
Na najmočnejšem karate tur-

nirju v Sloveniji, VSESTIL-
SKEM KARATE PRVENSTVU 
89, ki je bil 27. septembra, je v 
borbah posamezno za člane zma-
gal Silvo Vogrinec iz Ptuja (Sho-
tokan KK Jože Lacko Ptuj) V fi-
nalni neizprosni in atraktivni 
borbi je z rezultatom 6:4 prema-
gal hitrega Alojza Kneza (God-
ju-ryu Ljubljana). Tretje mesto je 
osvojil perspektivni ljubljanski 
shotokanec Samo Kladnik (SKK 
Sokol Ljubljana). 

Na tekmovanju se je pomerilo 
63 karateistov iz cele republike 
in različnih karate stilov: godju-
ryu, shukokai, budokai, shito-
ryu uechi-ryu idr. Najboljše re-
zultate so dosegali shotokanci, 
kar niti ne preseneča, saj je to 
glavni in vodeči stil karateja ne 
samo pri nas (Karate zveza Jugo-
slavije), temveč tudi v svetu 
(WUKO, ITKF), borci pa imajo 
največ tovrstnih izkušenj. Sreča-

nje je bilo organizirano z name-
nom, da bi se tudi drugi karatei-
sti zunaj shotokana počasi vklju-
čili v tekmovalni sistem Zveze 
karate organizacij Slovenije. Do-
sedanja praksa je že velikokrat 

dokazala, da v športni borbi med 
tekmovalci ni opaziti večjih stil-
skih opredelitev; nič čudnega, 
saj je karate samo eden in edini, 
različen je le pristop pri metodo-
logiji treninga. S. R. 

Silvo Vogrinec (desno) na enem od turnirjev 

Slabši začetek 
Ptujčank 

v medrepubliški namiznoteni-
ški ligi za članice so odigrali že 
štiri kola novega prvenstva. Čla-
nice NTK Petovia niso začele 
uspešno, saj je mlada ekipa štiri-
krat klonila dvakrat doma in 
dvakrat na gostovanju. 

Bolje pa gre članom, ki vodijo 
v B republiški ligi. 

l.k. 

Devet medalj v Gorišnico 
v soboto in nedeljo sta bili re-

publiški prvenstvi za mladino in 
mladinke. 

V soboto so se v Tacnu pri 
Ljubljani pomerili mladinci iz 21 
klubov. Judoisti Gorišnice so zo-
pet dokazali, da veliko veljajo v 
svojih starostnih skupinah. Judo 
klub Gorišnico je zastopalo šest 
tekmovalcev in vsi so osvojili 
medalje. Naslov najboljšega v 
Sloveniji si je priboril Janez Plo-
šenjak v kategoriji nad 95 kg. 
Druga mesta so v svojih katego-
rijah osvojili Mitja Kostevc, Jože 
Marin in Miran Plošenjak, Dario 
Žnidarič in Miloš Ličina pa sta 
bila tretja. V skupnem seštevku 
sta največ točk osvojili ekipi Im-
pola in Gorišnice, po 16 točk, 
vendar je imel Impol dve prvi 

mesti in je prejel pokal za naj-
boljšo ekipo, Gorišnica je bila 

druga. Železničar iz Maribora 
tretji z 11 točkami, četrti pa Ivao 

reya iz Celja z 10 točkami. 
V nedeljo pa je bilo v Žireh pri 

Škofji Loki republiško prvenstvo 
za mladinke. Pomerile so se ju-
doistke iz vseh koncev Slovenije. 
Judo klub Gorišnica so na pr-
venstvu zastopale tri tekmovalke 
in vse so osvojile medalje. Rena-
ta Bezjak in Zdenka Tobijas sta 
bili v finalu in osvojili druga me-
sta, Andreja Munda pa je bila 
tretja. 

V reprezentancah mladink in 
mladincev Slovenije bo tako na 
državnem prvenstvu kar šest tek-
movalcev iz Gorišnice, to pa je 
uspeh, ki ga trenutno nima no-
ben klub v Sloveniji. 

Miran Petek 

Mladinci JK Gorišnica (Foto: Laura) 
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O b prejemu denarja gospodar Alojz Vek ni skrival zadovoljstva. Tudi Adamovi so kljub de|ju stopili iz svoje prikolice in z veseljem spre-
jeli zbran denar. 

(foto: M. Ozmec) 

Pomoč tudi iz občine Ljutomer 

Dvajset milijonov za Vekove in Adamove 
Številnim solidarnostnim akcijam za zbira-

nje pomoči prizadetim v Halozah so se pri-
ključili tudi v ljutomerski občini. V krajevni 
skupnosti Bučkovci je le 460 hišnih številk in 
okoir 500 zaposlenih. Pokrajina je precej po-
dobna haloški in l judje se zavedajo starega 
reka: danes je katastrofa tam, jutri je lahko 
tudi pri nas. Zato so na pobudo krajevne 
konference SZDL zadolžili člane krajevnega 
odbora Rdečega križa, da prično zbirati de-
narne prispevke za prizadete v J4alozah. Od-
ziv je bil zelo dober in, kot je povedal pred-
sednik krajevne konference SZDL Vilko Vaj-
da, ni bilo hiše, kjer ne bi prispevali svojega 
deleža. Tako so zbrali natanko 20.730.000 di-
narjev in sklenili, da ta denar podari jo dve-
ma najbolj potrebnima družinama v Halo-
zah. 

Na predlog KS Majšperk in ptujskega 
Centra za socialno delo so minuli četrtek, 28. 
septembra, predstavniki KS Bučkovci prišli v 
Majšperk, kjer si svoj drugi dom gradijp dru-
žini Vek in Adam iz Plajnskega. 

Vekovi so pred kratkim že bili deležni po-
moči delavcev mariborskega Vinaga, ker pa 
imajo zgrajeno hišo šele do druge plošče, so 
jim predstavniki KS Bučkovci podarili 
10.730.000 din in jim zaželeli pri nadaljeva-
nju gradnje čimveč uspeha. Krajane iz bliž-
nje okolice pa so pozvali, da pomagajo pri 
gradbenih delih, da bi lahko Vekovi še pred 
zimo spravili hišo pod streho. Na Planjskem 
je njihovo staro kočico namreč zemeljski plaz 
popolnoma zasul. 

Tudi Adamovi so ostali brez strehe nad 

glavo in sedaj živijo ob novogradnji v poči-
tniški prikolici na majšperškem hribu proti 
Ptujski gori. Mlajši gospodar Franc Adam je 
povedal, da sicer imajo streho nad glavo, da 
pa je za osem družinskih članov vendarle tež-
ko, pretesno in sedaj že predvsem prehladno. 

Oče je zaradi nenehnih prehladov že na plju-
čnem oddelku slivniškega Pohorja. Ženin oče 
je bil na dan obiska ravno pri zdravniku zara-
di podobnih težav. Pa tudi obema otrokoma 
se je po svečah z nosu in zasolzenih rdečih 
očeh videlo, da nista zdrava. Težave torej še 
naprej ostajajo, kljub temu pa so jih precej 
omilili predstavniki KS Bučkovci, ki so jim 
podarili 10 milijonov (staro milijardo) kot 
pomoč pri novogradnji . 

- O M 

Dokumentarec . 
o Dravskem polju 

Jutri zvečer bomo ob 20. uri in 5 minut na prvem programu 
ljubljanske televizije lahko videli dokumentarno oddajo Na obali 
posušenega oceana. Oddajo je režiral in zanjo naredil tudi scenarij 
Ptujčan Miran Zupanič — samostojni scenarist in režiser. Nastala 
pa je ob in zaradi dogodkov letošnjega poletja na Dravskem polju. 
Seveda ne samo teh, saj je zastrupitev podtalnice oziroma njeno za-
strupljanje zgodba dolga nekaj desetletij. 

Dokumentarna oddaja na prvem programu je dober razlog, da 
sedemo v petek zvečer pred televizor in nekoliko drugače spoznamo 
na.še Dravsko polje... ^ 

Velika ponudba sodov 

Pravijo, da je letošnja vinogradniška letina bolj skromna. Kljub 
vsemu pa trgovina s sodi na ptujski tržnici kar cvete. Morda tudi zara-
di razmeroma ugodne cene posode. V ponedeljek je tristolitrski sod 
veljal 4 milijone dinarjev. Resda je bil iz lesa akacije, toda tudi taki so 
dobri je zatrdil izkušen vinogradnik in kletar iz Haloz. JB 

futo: M. Ozmec 

Vodovodna povezava med 
Ptujem in Mariborom končana 

Komunalni delavci in gradbeniki iz ptujske in mariborske ob-
čine so držali svojo obljubo, da bo povezovalni vodovod med ptuj-
sko in mariborsko občino končan v mesecu dni. Minuli petek, 29. 
septembra, so namreč oba cevovoda med Skorbo in Dobrovcami 
povezali in opravili že prve tlačne preizkušnje. Te dni s preizku-
šnjami cevovoda še nadaljujejo, koncem tedna pa bodo po vsej ver-
jetnosti že pričeli s kloriranjem in čiščenjem novozgrajenega dela 
magistralnega cevovoda. 

Tako so v mesecu dni gradbeniki zgradili 18 km vodovoda ki 
bo v primeru ponovitve ekološke katasrofe (onesnaženja pitne vode 
na Dravskem polju) omogočil napajanje iz mariborskih vodnjakov. 

I Sredstva so bila zagotovljena iz republiškega intervencijskega za-
kona, celotna investicija pa je veljala okoli 50 milijad dinarjev. Si-
cer pa poteka še gradnja povezovalnega cevovoda od Kungote prek 
Kidričevega do Apač, za katerega je največ sredstev zagotovila 
TGA Kidričevo. V pripravi pa so tudi projekti za povezavo s KS 
Cirkovce, s čimer bi bil problem oskrbe z zdravo pitno vodo v pri-
meru onesnaženja v celoti rešen. 

Upajmo le, da bodo izvidi analiz pitne vode iz naših izvirov še 
naprej v mejah normale in, da nam omenjene vodne rezerve ne bo 
treba pogosto uporabljati. - O M 

REDNA SEJA OBČINSKE KONFERENCE 
ZSMS ORMOŽ 

Tudi v Ormožu brez 
predsednika 

v ponedeljek je bila izredna 
seja občinske konference ZSMS 
Ormož. O vzrokih izrednega skli-
ca smo vprašali vršilca dolžnosti 
sekretarja OK ZSMS Tomaža 
Bolcarja. Povedal je, da je pred-
sedstvo občinske konference 
mladih v Ormožu že dal j časa ne-
aktivno, da že nekaj mesecev ni 
bilo s k l e p n e seje in da komisije 
in nekateri drugi organi pri pred-
sedstvu občinske mladinske or-
ganizacije ne delujejo že od lan-
skega leta, seveda z nekaj redki-
mi izjemami. 

Med vzroke izrednega sklica 
spada tudi neizpolnjevanje 
obljub danih v videnjih nosilcev 
individualnih funkcij in da pro-
gram dela ni uresničilo tudi 
predsedstvo OK ZSMS Ormož. 
Povedal je, da mnoge dejavnosti 
razvite in delujoče do decembra 
lanskega leta več ne obstajajo. 

Zaradi takšnega stanja v ob-
činski mladinski organizaciji je 
sklenil ob prevzemu vršilca dolž-
nosti sekretarja OK ZSMS Or-
mož (prejšnja sekretarka je na-

mreč odšla na porodniški do-
pust), da ponovno spravi na no-
ge obstoječe predsedstvo, pospe-
ši izpopolnjevanje predsedstva z 
novimi člani in da se v predsed-
stvo vključijo vsi tisti aktivni 
mladinci iz osnovnih organizacij 
mladine izven Ormoža, da bi ta-
ko postalo predsedstvo manj 
»ormoško«. Na izredni seji v sre-
dini septembra je predsedstvo 
OK ZSMS Ormož med drugim 
tudi izreklo nezaupnico predsed-
niku OK ZSMS zaradi neizpol-
njevanja p r ^ r a m s k i h obveznosti 
in nalog, za katere se je zavzemal 
ob izvolitvi. Sklep o razrešitvi 
predsednika Mirana Štuheca so 
sprejeli tudi na ponedeljkovi iz-
redni seji, kjer so sprejeli sklep, 
da bo predsedniške posle do 
konca mandata opravljala pod-
predsednica Saša Masten. 

Na izredni konferenci so spre-
jeli tudi operativen program dela 
do spetembra prihodnjega leta. 
Več o programu in vsem ostalem 
v p r i h ^ n j i številki Tednika. 

Vida Topolovec 

Čas za spravilo pese 
č e p r a v je sladkorna pesa tehnološko dozorela, se pravo 

spravilo še ni pričelo. Kmetje čakajo, verjetno zaradi tega, ker je 
sedaj obilo drugega dela, upajo pa tudi na višje s topnje sladkor-
ja. V Moškanjcih, kjer so prevzemno mesto odprli v ponedeljek, 
ni bilo običajne jesenske gneče. Med tednom nameravajo odpre-
ti tudi prevzemna mesta na Tumišču, v Kidričevem in v Trnov-
ski vasi. Kmetijska zadruga Ptuj prosi kmetovalce, da začnejo s 
spravilom, da ne bi pozneje zaradi slabega vremena prišlo do za-
mude. Zadruga mora upoštevati plan spravila in po tem planu 
bo f)oskrbljeno tudi za prevoz pese od prevzemnih mest do to-
varne sladkorja. Prvi rezultati analiz kažejo, da bo letošnja letina 
za sladkorno peso dobra, upamo, da bodo takšni tudi zaslužki 
pridelovalcev. 

JB 

DAN PIONIRJEV LETOS DRUGAČE 

Igrajmo se 
Vsesplošna prenova naše družbe je zajela tudi pionirsko organi-

zacijo. Tako je letos potekal Dan pionirjev pod geslom Igrajmo se. 

Na šolah je bilo minuli petek, ali pa dan prej, živahno kot že dol-
go. ne. Otroci tega dne niso odšli na pionirske konference, ali še na 
kakšno športno aktivnost, ampak so se posvetili dejavnostim, ki jih 
zanimajo, ki jih imajo radi, s katerimi se ukvarjajo tudi v prostem ča-
su. Tako so lahko v šolo prinesli vse s čimer se ukvarjajo doma - od 
igrač, knjig, športnih rekvizitov . . . Drugod so izdelovali nakit, ma-
ske, lepljenke, spet tretji so zaplesali, zaigrali na instrumente, četrti so 
se posvetili lutkam in še bi lahko naštevali. Počeli so torej res tisto, 
kar jih zanima. 

Bilo je res veselo in precej drugače, kot so bili vajeni praznovati 
svoj dan. Tokrat so lahko pokazali kaj znajo, se sprostili, nasmejali in 
zadovoljni so bili učenci in učitelji. 

Končno je zavel tudi med pionirji nov veter, bi lahko dodali. Ve-
ter, ki daje upati, da bomo končno začeli vzpodbujati lastno ustvarjal-
nost že tudi pri otrocih, saj, kar se Janezek nauči, to Janez zna. 

Občinska pionirska konferenca pa je bila včeraj. Udeleženci so si 
po delu konference ogledali še razstavo Ljudske in študijske knjižnice 
Najstniška literatura, katere otvoritev je bila namenjena prav njihove-
mu dnevu. 

NaV 

Presrečna Sabina 
Kot smo že poročali, je prvo nagrado nagradne igre Emone-Mer-

kuija — videorekorder — prejela Sabina Meznarič, Dolane 23/a . Pre-
srečni Sabini, ki še danes ne more verjeti, da je nagrada v vrednosti 3 
stare milijarde v njenih rokah, je nagrado predal in ji iskreno čestital 
Slavko Jerenko. 

Foto: D. Divjak 

Rodile so: 
Zdenka Kokol, Hlaponci 27 

— Denisa; Ina Lah, Muzejski trg 
I — deklico; Dragica Grašič, 
Ivanjkovci 4 / a — Gorana ; Mari-
ja Šegula, Moškanjci 94 /a — de-
klico; Leonida Širec, Nova vas 
pri Ptuju 49 — Saša; Frida Rito-
nja, Podgorci 97 — dečka; Mar-
jeta Ambrož, Mala vas 4 — Ma-
jo ; Marjana Rep, Nova vas 1 — 
dečka; Sabina Ciglar, Pacinje 
3 7 / a — Jasmino; Ivanka Pukšič, 
Ločki vrh 62 — Tanjo ; Melisa 
Beck, Radomerje 1/b — Mihae-
le ; Kumrije Brojaj, Kajuhova 1 
— Suzano; Štefanija Ferlež, 
Kupčinjin vrh 17 — dečka; Ma-
rija Meznarič, Potrčeva 38 — 
Stojana; Dominika Slanič — Fa-
kin, Sp. Sveča 14 - Urško; Ka-
tarina Jakomini, Ziherlova pl. 19 
— Majo ; Irena Čeh, Podvinci 
120/a — Silva; Štefanija Veselič, 
Moškanjci 90 /b — dečka; An-
dreja Hlupič, Tomšičeva 22 — 
deklico; Marta Filipič, Bučkovci 
36 — dečka. 

Poroke: 
Iztok Erbus, Ul. 5. prek. briga-

de 17 in Darja Šumandl, UI. 5. 
prek. brigade 17; Milan Orož, 
Maribor, Meljski hrib 41 /a in 
Trauda Slana, Maribor, Meljski 
hrib 4 1 / a ; Ivan Golob, Podvinci 
74 in Mojca Šinkovec, Ljubljana, 
Križna ul. 25; Marijan Plajnšek, 
Ul. 5. prek. brigade 11 in Darin-

ka Butolen, Ul. 5. prek. brigade 
11; Srečko Gojkovič, Mežanova 
13 in Blanka Lešnik, Ptujska go-
ra 29. 

Umrli so: 
Marija Petek, Žerovinci 63, 

roj. 1923, umrla 22. sept. 1989; 
Janez Matjašič, Grajenščak 92, 
roj. 1914, umrl 24. sept. 1989.; 
Marija Vincek, Dom upokojen-
cev Ptuj, roj. 1908, umrla 25. 
sept. 1989; Marija Pernek, Gorca 
48, roj. 1955, umrla 22. sept. 
1989; Vekoslav Gašparič, Preži-
hova 8, roj. 1933, umrl 27. sept. 
1989; Anton Slatič, Sp. Velovlak 
19, roj. 1919, umrl 23. sept. 1989; 
Franc Širovnik, Kozminci 8, roj. 
1905, umrl 29. sept. 1989; Franči-
ška Babošek, Lovrenc na Dr. po-
lju 86, roj. 1913, umria 29. sept. 
1989; Ivana Leskovar, Dom upo-
kojencev Ptuj, roj. 1916, umrla 1. 
oktobra 1989. 

TOVORNJAK V AVTOBUS 
Na cesti Videm — Leskovec 

pri Dravinjskem vrhu sta v sobo-
to, 30. septembra, zjutraj trčila 
avtobus in tovornjak. Do trčenja 
je prišlo zaradi tega, ker je tovor-
njak, ki ga je vozil Safet Drejič iz 
Plava v Črni gori, v ovinku pri-
peljal po levi strani. Voznik avto-
busa Ivan Pernek iz Velike Var-
nice se je trčenju skušal izogniti, 
vendar mu to ni uspelo, po trče-
nju je zapeljal v jarek. Pri trčenju 
je bila hudo poškodovana potni-
ca v avtobusu Marica Jagarinec, 
ki so jo prepeljali v ptujsko bol-
nišnico. 

M O P E D I S T V OSEBNI AVTO 
Iz Lasigovcev, K S Polenšak 

proti Bresnici, KS Podgorci, se je 
v sredo nekaj po polnoči peljal z 
mopedom Jožef Kociper iz Stre-

jancev 39. Za Lasigovci mu je 
nasproti pravilno pripeljal z 
osebnim avtomobilom Emil Ko-
prive iz Prerada 42, KS Polen-
šak. Ob srečanju je mopedist ne-
nadoma zavil v levo, trčil v pred-
nji del osebnega avtomobila in 
padel. Hudo poškodovanega so 
prepelj.;li v ptujsko bolnišnico. 

KOLESARKA V TOVORNJAK 
Prejšnji ponedeljek se je Mari-

ja Prelog iz Bukovcev peljala s 
kolesom do križišča v Spuhlji, 
kjer se ni ustavila in je zapeljala 
na prednostno cesto. Takrat je 
po nje j pripeljal voznik tovornja-
ka Franc Bezlaj iz Medvod, ki je 

prehiteval osebni avto. Kolesar-
ka je trčila v zadnji del tovornja-
ka, padla in v obcestnem jarku 
obležala hudo ranjena. Na zdra-
vljenje so jo prepeljali v ptujsko 
bolnišnico. 

MOTOKULTIVATOR PRED 
M O P E D 

Prejšnjo nedeljo zvečer je Ivan 
Mernik iz Ptuja peljal motokulti-
vator po Poljski cesti v Ptuju. 
Med vožnjo je nenadoma zavil v 
levo in zaprl pot mopedistu Aloj-
zu Kekcu. Ta se je zaletel v mo-
tokultivator, padel in se hudo ra-
nil. Zdravi se v ptujski bolnišni-
ci. f f 

TEDNIK 
izdaja Zavod za časopisno in 
radijsko dejavnost RADIO-
TEDNIK, 62250 Ru j , Raičeva 
6, poštni predal 9S. Ureja 
uredniški kolegij: direktor in 
glavni urednik Franc Lačen, 
odgovorni urednik Ludvik 
Kotar, tehnični urednik Šte-
fan Pušnik, novinarji Jože 
Bračič, Ivo Ciani, Majda Goz-
nik, Darja Lukman, Martin 
Ozmec, Vida Topolovec, Na-
taša Vodušek in Milena Zupa-
nič ter novinar-lektor Jože 
šmigoc. Uredništvo.in upra-
va: r^adio-Tednik, tel. (062) 
771-261 in 771-226. Celoletna 
naročnina znaša 550.0(X) di-
narjev, za tujino 970.000 di-
narjev. Žiro račun pri SDK 
R u j : 52400-603-31023. Tiska 
ČGP Večer, TOZD Mariborski 
tisk, Maribor. Na podlagi za-
kona o obdavčevanju proiz-
vodov in storitev v prometu 
je TEDNIK uvrščen med pro-
izvode, za katere se temeljni 
davek ne plačuje. 


